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 یک میلیون نفر پناه آورده به رفح 
دوباره آواره شدند
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بزنگاه  تاریخی احیای برجام  
ماجرای توقف قطعنامه آژانس بین المللی انرژی اتمی علیه 
ایران از آنجا آغاز شد که نشریه وال استریت ژورنال آمریکا 
گزارش کرد که دولت جو بایدن به متحدان اروپایی فشــار 
می آورد تا قطعنامه پیشــنهادی خود در آژانس بین المللی 
انرژی اتمی علیه ایران را پس بگیرند. این نشــریه به نقل از 
دیپلمات ها گفته بود در حالی که بریتانیا و فرانسه مشغول 
تهیه طرحی علیه تهران هســتند، جو بایدن مخالف چنین 
اقدامی است زیرا می خواهد از تشدید تنش ها با تهران قبل 
از انتخابــات ریاســت جمهوری آمریــکا در پائیز امســال 
جلوگیــری کنــد. به گفته آن ها، ایــالات متحده همچنین 
تعدادی دیگر از کشــورها را تحت فشــار قرار داده تا از رأی 

به این قطعنامه خودداری کنند.کشــورهای اروپایی از آنجا 
درباره فعالیت های هسته ای ایران نگران هستند که به گفته 
آنها، اورانیوم غنی شده در کشورمان برای ساخت سه سلاح 
هســته ای را در اختیار دارد. غربی می گویند غنی ســازی تا 
این ســطح نمی تواند هیچ هدف غیرنظامی دیگری داشــته 
باشد.در همین راستا خبرگزاری رویترز جمعه چهارم خرداد 
به نقل از دیپلمات ها نوشته بود که آمریکا و سه کشور اروپایی 
بر سر مقابله با ایران از طریق پیگیری قطعنامه ای علیه این 
کشــور در شــورای حکام آژانس بین المللــی انرژی اتمی 
اختــلاف نظر دارند. رویترز تاکید کرده بود پیگیری چنین 

قطعنامه ای در شورای حکام می تواند به تشدید...

آیا آمریکا در فاصله۵۰ روز مانده به انتخابات به دنبال به نتیجه رساندن مذاکرات   است؟

احمد اشتیاقی
تحلیلگر بازار سرمایه 

آیا بازار سرمایه نفس 
خواهد کشید؟

ریاض علی فرحانی
مدیر عامل منطقه آزاد اروند

بهنام صمدی
کارشناس بازار سرمایه

 تحول بازار بورس
 در هفت گام

رئیس کمیسیون کشاورزی اتاق بازرگانی ایران:

خطر به فراموشی سپرده 
شدن زعفران ایران در 

بازارهای جهانی

علی باقری: 

تبادل پیام با آمریکا 
قطع نشده است

واگذاری سهام دولت 
در شرکت ها تا پایان سال

 پاداش خوش مصرفان برق؛ 
هر کیلووات صرفه جویی 2 هزار تومان

ایران در میان ۱۰ کشور 
پرمصرف آب دنیا

در گفتگو با آلبرت بغزیان  بررسی شد

چشم انداز اقتصاد ایران بعد از 
انتخابات 8 تیر

امید به بازگشت در تالار شیشه ای

آلبرت بغزیان با اشاره به اهمیت نقش رأی 
دهندگان در تعیین راهبردهای سیاسی و 
اقتصادی کشور می گوید: »مشارکت در 

انتخابات ریاست جمهوری با توجه 
مشایعتی که برای سید ابراهیم رئیسی 

شاهد آن بودیم، به نظرم از مجلس کمتر 
نخواهد بود. تصور می کنم مشارکت در 

این انتخابات کماکان همچون سابق خواهد 
بود و چندان کمتر از قبل نیست...
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رئیس کمیسیون کشــاورزی اتاق بازرگانی ایران 
درباره خطر به فراموشی سپردن زعفران ایرانی در 
بازارهای جهانی گفت: این خطر ســالیان متمادی 
اســت که وجود داشــته و دارد، طبیعی اســت که 
چنانچــه راه حلی منطقی برای حل این مشــکل 
نداشته باشیم احتمالاً در ابتدا بازارها و حتی تولید 
را واگــذار کنیم.محمدعلی رضایی درباره وضعیت 

تولید زعفران در کشور اظهار کرد: ...
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 مجلس دوازدهم 
و رشد اقتصادی مناطق آزاد
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محمد رضا خسروی - رئیس سازمان مدیریت پسماند شهرداری کرج 

سازمان مدیریت پسماند شهرداری کرج در نظر دارد فراخوان ) پروژه راهبری و مدیریت شیرابه های تولید شده حاصل از دفن تقریبی 
۱۵۰۰ تن زباله شهری که روزانه بالغ بر ۲۵۰ متر مکعب میباشد - به روش های بازچرانی - تبخیر حداکثری و امحاء شیرابه های ذخیره 
شده در حوضچه ها ( را از طریق مناقصه عمومی یک مرحله به شمار سیستمی ۲۰۰۳۰۹۵۶۳۶۰۰۰۰۰۱ از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت 

برگزار نماید. 
کلیه مراحل بارگذاری فراخوان از دریافت و تحویل اسناد فراخوان تا بازگشایی پاکات از طریق درگاه سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد( به 

آدرس www.setadiran.ir انجام خواهد شد. 
متقاضیان شــرکت در فراخوان در صورت عدم عضویت در ســامانه نسبت به ثبت نام و دریافت گواهی امضای الکترونیکی )به صورت برخط( برای 

کلیه صاحبان امضای مجاز و مهر سازمانی اقدام لازم را به عمل آورند. 
موائد زمانی :

تاریخ انتشار: ۱4۰۳/۰۳/۱۰ 
مهلت دریافت اسناد فراخوان : ۱4۰۳/۰۳/۱۳ 

مهلت ارسال پیشنهادات: ۱4۰۳/۰۳/۲۳ 
زمان بازگشایی پاکات: ۱4۰۳/۰۳/۲۳ 

هزینه چاپ آگهی به عهده ی برنده ی مناقصه می باشد. 
متقاضیان می توانند جهت کسب اطلاعات بیشتر به آدرس : کرج- میدان امام حسین- انتهای خیابان شهید صدوقی - جنب پمپ گاز - سازمان 

مدیریت پسماند- واحد امور قرارداد و مراجعه و یا با شماره ۰۲۶۳۲۸۲۲۶4۳ تماس حاصل نمایند. 

فراخوان مناقصه عمومی یک مرحله ای 

نمایندگان حقوقی بخش خصوصی به رسمیت بشناسید راز ساخت اهرام بزرگ مصر بالاخره فاش شد

ایران در میان ۱۰ کشور پرمصرف آب دنیا

وزیر اقتصاد در نامه ای به رئیس قوه قضائیه با 
تشــریح اثرات مثبت اســتفاده از نمایندگان 
حقوقی در شــرکت ها و مؤسســات تعاونی و 
خصوصی از رئیس قوه قضائیه خواست تا امکان 
برخــورد مشــابه بــا نماینــدگان حقوقی 
شرکت های دولتی برای بخش خصوصی هم 

فراهم شود.
ســید احســان خاندوزی وزیر امور اقتصاد و 
دارایی و رئیس هیات مقررات زدایی و بهبود 
محیط کسب و کار در نامه ای به حجت الاسلام 
والمسلمین محسنی اژه ای رئیس قوه قضائیه 
بــه بند )پ( مــاده ۲۰ قانــون مالی تولید و 
زیرســاخت ها اشــاره کرده اســت که در ۱۷ 

اردیبهشت ماه ۱۴۰۳ ابلاغ شد.
در ایــن نامه آمده اســت: ایــن قانون به همه 
شــرکت ها و مؤسســات تعاونی و خصوصی 
امکان داده برای طرح دعوا یا دفاع از خود در 
محاکم، بتوانند از نماینده حقوقی اســتفاده 
کنند.در این نامه اشاره شده است: این تسهیل 
بــرای فعــالان اقتصــادی بخــش تعاونی و 
خصوصــی بــه موجب مــاده ۸ قانون اجرای 

سیاست های کلی اصل ۴۴ قانون اساسی )که 
اشعار می دارد هر امتیازی به بنگاه های دولتی 
باید به بنگاه های خصوصی و تعاونی نیز تعمیم 
یابد( باید از سال ۱۳۸۷ اجرا می شد ولی اجرای 
آن هرچند با ۱۶ سال تأخیر، مزایای بسیاری 
از جمله موارد زیر برای فعالان اقتصادی کشور 
خواهد داشت.به اعتقاد وزیر اقتصاد، با اجرای 
این قانون استفاده دائم از کارشناسان حقوقی 
برای شــرکت های تعاونی و خصوصی مقرون 
بــه صرفــه خواهد بود. تا به این ترتیب ضمن 
همکاری در تدوین و عقد قراردادها، پیگیری 
پرونده شرکت در محاکم قضائی را انجام هند. 
تا پیش از این به کارگیری دائم کارشناســان 
حقوقی برای اکثر شرکت های بخش خصوصی 
مقرون به صرفه نبود چرا که کارشناس حقوقی 
شــرکت )بدون پروانه وکالت(، نمی توانست 
حتی برای رویت پرونده به دادگاه مراجعه کند.
وزیر اقتصاد یادآور شد: با گسترش بازار خدمات 
حقوقی و به کارگیری دائم کارشناس حقوقی 
در شــرکت های تعاونی و خصوصی مجموعاً 
قراردادهای مطمئن و موثری در محیط کسب 

و کار کشــور منعقد خواهد شــد و اختلافات 
تجاری کم تر به مرحله دعوای حقوقی می رسند 
و در صورت وجود اختلاف نیز با حضور مشاوران 
و کارشناســان حقوقی در شــرکت ها امکان 
مصالحه و عدم مراجعه به دادگاه بالا می برد و 
فعــالان اقتصــادی بابت خطر اجرا نشــدن 
قراردادها، هزینه کمتری متحمل می شوند که 
این امر افزایش ســرمایه گذاری و بهبود رشد 
اقتصادی را به همراه خواهد داشت.در انتهای 
نامــه خاندوزی تاکید می کند: نظر به اهمیت 
فوق العاده موضوع و نیاز اقتصاد ایران به اجرای 
موفق تسهیل قانونی جدید، خواهشمند است 
دســتور فرمایید دادسراها و محاکم در سراسر 
کشــور از تاریخ لازم الاجرا شدن حکم قانونی 
فوق الذکر یعنی روز سه شنبه اول خرداد ۱۴۰۳ 
با نمایندگان حقوقی شــرکت ها و مؤسسات 
تعاونــی و خصوصی ماننــد نماینده حقوقی 
شــرکت های دولتی برخــورد کنند تا فعالان 
اقتصادی در ســال جهش تولید با مشــارکت 
مردم هرچه سریع تر و بهتر از این مزیت قانونی 

بهره مند شوند.

غزال زیاری
روزنامه نگار

 دانشمندان اخیراً شاخه ای از رودخانه نیل را کشف 
کرده اند که زمانی در مجاورت بیش از ۳۰ هرم مصر 
باستان جاری و روان بوده است. کشف همین رودخانه 
می توانــد معمــای نحوه ســاخت این اهــرام را که 
قرن هاست ذهن بشر را به خود درگیر کرده، حل کند؛ 
چراکه از نحوه انتقال بلوک های سنگی عظیم توسط 
مصریان باســتان برای ساخت اهرام پرده برمی دارد.

از قرار معلوم، شاخه این رودخانه به طول تقریبی ۶۴ 
کیلومتــر در کنار مجموعه اهــرام نمادین جیزه در 
جریان بوده ولی هزاران ســال اســت که زیر بیابان و 
زمین های کشاورزی پنهان مانده است.حالا با کشف 
این رودخانه می توان به این سؤال بی جواب پاسخ داد 
که چطور اهرام ۳۱ گانه به صورت زنجیره ای در امتداد 
نواری بیابانی بین ۴۷۰۰ تا ۳۷۰۰ سال پیش در دره 
نیل ساخته شده اند.این نوار که در نزدیکی ممفیس، 
پایتخت باســتانی مصر واقع شده است، دربرگیرنده 
هرم بزرگ جیزه )تنها ســاختار بازمانده از عجایب 
هفت گانه جهان باســتان( و همچنین اهرام خفرع، 
خوفو و منکورع اســت. باستان شناسان سال ها فکر 
می کردند که مصریان باســتان برای ســاخت اهرام، 
منطقاً می بایست از آبراه مجاور برای جابه جایی مواد 
غول پیکر اســتفاده کرده باشــند ولی هرگز موفق به 

رؤیت ردی از این آبراه یا رودخانه نشده بودند.
تصاویر ماهواره ای راهگشا شد ��

ایمان غنیم، سرپرســت تیم تحقیقات دانشــگاه 

کارولینای شــمالی دراین باره توضیح می دهد: »تا 
پیش ازایــن، هیچ کــس از مکان، شــکل، اندازه یا 
نزدیکــی این آبــراه بزرگ به مــکان واقعی اهرام 
اطمینانی نداشــت.«درنهایت تیمی بین المللی از 
محققــان، از تصاویــر ماهــواره ای راداری بــرای 
نقشه برداری از یکی از شاخه های رود نیل که آن را 
اهرمــات )اهرام( نامیدند، اســتفاده کردند.غنیم 
دراین بــاره توضیــح داد: »بهره گیــری از رادار به 
محققــان ایــن فرصــت را داد کــه بــه توانایی 
منحصربه فردی برای نفوذ به ســطح ماسه و تولید 
تصاویری از ویژگی های پنهان ازجمله رودخانه های 

مدفون و سازه های باستانی دست پیدا کنند.«
بررسی ها در میدان و هسته های رسوبی در این 
ســایت تاریخی، درنهایت منجر به تأیید وجود 
این رودخانه شد. طبق مطالعه منتشره در مجله 
 Communications Earth &
Environment، دانشمندان اعلام کردند 
کــه ســطح روی ایــن رودخانــه در طول دوره 
خشک سالی عظیمی که حدود ۴۲۰۰ سال پیش 
آغاز شــد، با شن پوشیده شده است.اهرام جیزه 
در فلاتــی که تقریباً یــک کیلومتر از کرانه این 
رودخانه فاصله داشته، ساخته شده اند. طبق گفته 
غنیم، بسیاری از این اهرام، پیاده رویی تشریفاتی 
داشته اند که در کنار رودخانه پیش می رفته و در 
پایان به معابد دره می رسید که از آن ها به عنوان 
بندرگاه اســتفاده می شد.او در ادامه به این نکته 
اشاره کرد که این رودخانه، نقشی تعیین کننده 

و کلیــدی را در جابه جایی کارگران و همچنین 
حمل ونقــل مصالح ســاختمانی موردنیاز برای 
ســاخت اهرام ایفا می کرده است. تا پیش ازاین، 
یکی از بزرگ ترین ابهامات بشر درباره اهرام ثلاثه 
ایــن بــود که مصریان باســتان چگونه موفق به 
ســاختن چنین ســازه های عظیــم و دیرپایی 
شده اند.سوزان اونستین یکی از نویسندگان این 
مطالعه به این نکته اشاره  می کند که حمل این 
مصالح سنگین که بیشتر آن ها از مناطق جنوبی تر 
تأمین می شدند، از طریق رودخانه بسیار آسان تر 
از حمل زمینی آن ها بوده اســت.او حتی بر این 
باور است که احتمالاً سواحل رودخانه ها، جایی 
بوده که از حاضران در مراســم تشــییع جنازه 
فراعنه، قبل از انتقال اجساد به محل دفن نهایی 
در داخل هرم، استقبال و میزبانی می شده است 
و درعین حال این رودخانه می تواند نشــان دهد 

که چرا اهرام در نقاط مختلف ساخته شده اند.
راز ســاخت اهرام بزرگ مصر بالاخره فاش  ��

شد
اونســتین ادامه داد: »در طول ادوار مختلف، مسیر 
و حجم آب رودخانه دســتخوش تغییراتی شــده؛ 
درنتیجه پادشاهان سلسله چهارم مجبور شده بودند 
تا انتخاب های متفاوتی نسبت به پادشاهان سلسله 
دوازدهم داشــته باشند. این کشف، ارتباط نزدیک 
بین جغرافیا، آب وهوا، محیط زیست و رفتار انسان 

را برایم یادآوری کرد.«
phys   :منبع

ایران در شاخص برخورداری از منابع آب در 
رتبه ۵۰، در ســرانه منابع آبی رتبه ۱۲۰ و 
در مصرف آب جزء ۱۰ کشور پرمصرف است.
بــه گزارش ایســنا، محمدجــواد بلورچی، 
متخصــص و فعال در حوزه مخاطرات امروز 
در وبینار عوامل مؤثر بر فرونشست زمین در 
ایران که در پژوهشکده سوانح طبیعی برگزار 
شد، با اشاره به مطالعات ۲۰ ساله در زمینه 
فرونشســت کشور، گفت: مطالعاتی از سال 
۷۴ تــا ۸۳ در زمینــه تغییرات تراز جاده ها 
انجام شــد که در این بازه زمانی بخشــی از 
جنوب غربی تهران دچار افت تراز ســطحی 
زمین بود که مسؤولان در آن زمان فراخوانی 
منتشــر و نظــرات محققــان را جمع آوری 

کردند.
وی افزود: در ســال ۸۴ توانســتیم نقشــه 
پهنه بنــدی فرونشســت زمین در جاده ها و 
دشــت  تهران را در دســتور کار قرار دهیم و 

در آن سال مشاهده کردیم که نرخ فرونشست 
در کلانشــهر تهران ۱۷ ســانتی متر در سال 
اســت، در حالی که با عوارض شــهری چون 
عبور شــریان های آب، بــرق، گاز و راه و راه 
آهن مواجه است.بلورچی ادامه داد: این نقشه 
در آن زمان در اختیار مسؤولان قرار گرفت، 
ولی متاسفانه به آن توجهی نشد و هر مدیری 
اعــلام می کرد که آیا در دوره مدیریتشــان 
اتفاقی رخ خواهد داد یا خیر و ما در پاســخ 
بــه آنهــا می گفتیم اگــر امروز بــه پدیده 
فرونشســت توجهی نشود، در آینده با مرگ 
آبخوان ها مواجه می شــویم.این متخصص 
حوزه آب، به تحقیقات محمد شریفی کیا در 
سال ۱۳۹۰ اشاره و خاطر نشان کرد: بر پایه 
یافته هــای ایــن مطالعات، بیشــینه نرخ 
فرونشســت در یک دوره ۱۱۰ روزه از اواخر 
بهار تا انتهای تابســتان سال ۸۹، حدود ۳۶ 

سانتی متر در سال بوده است.

به گفته وی، بیشــینه نرخ فرونشســت در 
شــمال ورامین در ســال ۸۴ به میزان ۱۷ 
ســانتی متر در ســال، در هشــتگرد ۱۷ 
سانتی متر در سال و کرج ۹ سانتی متر بوده 
اســت.بلورچی با بیان اینکــه ۵۰ درصد از 
خشــکی های زمین، میزان بارندگی سالیانه 
کمتــر از ۲۰۰ میلی متر را دارند، اظهار کرد: 
در این مناطق تغذیه آبخوان بســیار اندک 
اســت و شاید تجدید شدن کامل آنها صدها 
و حتی هزاران ســال زمان نیاز داشته باشد؛ 
از ایــن رو برداشــت آب زیرزمینــی در این 
مناطق محدود اســت و از برداشت بی رویه 

آب آن جلوگیری می شود.
وی با اشاره به رتبه های ایران در میان ۱۸۰ 
کشــور دنیــا در حوزه آب، گفــت: ایران در 
شاخص برخورداری از منابع آب در رتبه ۵۰، 
در ســرانه منابع آبی رتبه ۱۲۰ و در مصرف 

آب جزء ۱۰ کشور پرمصرف است.

درخواست خاندوزی از اژه ای: کشف رودخانه تاریخ سازی که قرن هاست زیر شن های صحرای آفریقا مدفون است



رفح ؛ زیر آتش رژیم صهیونیستی
 یک میلیون نفر پناه آورده به رفح دوباره آواره شدند

یــک شــاهد عینی که به همراه خانــواده اش به ضلع غربی رفح پناه 
برده، گفت ســربازان اســرائیلی در بالای ساختمان های بلند موضع 

گرفته اند و هر حرکتی را هدف قرار می دهند و شلیک می کنند.
گزارش ها از غزه حاکی اســت علیرغم مخالفت شــدید بین المللی با 
حمله به رفح، ارتش اســرائیل عملیات نظامی خود را تشــدید کرد و 
تانک هایش به مرکز این شــهر رســیده و یک تپه مهم اســتراتژیک 

مشرف بر مرز نزدیک با مصر را تصرف کرده اند.
 به گزارش بی بی ســی؛ وزارت بهداشــت حماس از ۲۱ کشــته و ۶۴ 

نفر زخمی بر اثر این حمله در جنوب شهر غزه خبر داده است.
نبیل ابو ردینه، ســخنگوی محمود عباس حملات به رفح را »قتل 

عام« خوانده است.
 شاهدان عینی گفته اند که تانک های اسرائیل منطقه عوده در قلب 

شهر را در کنترل گرفته اند.
 این منطقه، در نیم کیلومتری مرز غزه با مصر و مرکز اداری شــهر 
به شــمار می آید که بانک های بزرگ، مؤسســات دولتی و مغازه ها 

است.
 صدها خانواده فلسطینی پس از بمباران های مهیب به بیمارستانی 

در این منطقه گریخته بودند.
 یک شاهد عینی که به همراه خانواده اش به بیمارستان اماراتی در 
ضلع غربی شــهر پناه برده، به بی بی ســی گفت سربازان اسرائیلی در 
بالای ساختمان های بلند موضع گرفته اند و هر حرکتی را هدف قرار 

می دهند و شلیک می کنند.
 اســرائیل صبح دیروز از عملیات در منطقه مرزی گذرگاه رفح خبر 
داده بود، جایی که روز دوشــنبه یک نیروی امنیتی مســتقر در مرز 

مصر با غزه آنجا کشته شد.

 عملیــات زمینی اســرائیل در رفــح در حالی رخ می دهد که دیوان 
دادگستری بین المللی در لاهه از اسرائیل خواسته بود حملاتش به 
رفــح را متوقــف کند و با بازگشــایی گذرگاه، امکان کمک رســانی 

بشردوستانه را فراهم آورد.
 پیش تر بمباران مرگبار اسرائیل با موجی از اعتراض های بین المللی 

اسرائیل مواجه شد.
 بنیامین نتانیاهو نخســت وزیر اســرائیل دوشنبه گفته بود که حمله 
اخیر اســرائیل به »مقر حماس« در رفح که منجر به کشــته شــدن 
دست کم ۴۵ نفر از آوارگان فلسطینی در آتش سوزی چادرهایشان 

شد، »به شکل تراژیکی بد پیش رفت«.
 این حمله هوایی اسرائیل را سازمان ملل، اتحادیه اروپا، کشورهای 
عربی و نهادهای ناظر بر حقوق بشر یکی پس از دیگر محکوم کردند.

 این در حالی بود که پیش از این بارها درباره حمله به رفح، شــهر 
مرزی که در جنوب غزه پناهگاه پرازدحام آوارگان بود هشدار داده 

شده بود. واکنش های بین المللی

شورای امنیت سازمان ملل به زودی در نشستی اضطراری قرار است 
حمله هوایی اسرائیل به رفح در روز یکشنبه را بررسی کند که باعث 

کشته شدن ۴۵ نفر شد.
 دیوید کامرون وزیر خارجه بریتانیا هم امروز حمله هوایی یکشنبه 
اســرائیل به رفح را »بســیار بســیار نگران کننده« خواند و خواستار 

تحقیق فوری شد.
 دانیل هاگاری ســخنگوی ارتش اســرائیل گفت آن حمله هوایی که 
باعث آتش ســوزی وســیع در چادرهای آوارگان شد احتمالاً به این 
دلیل بوده که بمب ها به انباز مهمات اصابت کردند و گرنه بمب هایی 
که برای هدف گرفتن افراد حماس بر غزه انداخته شــدند کوچکتر 

از آن بودند که بتوانند چنان آتش سوزی وسیعی ایجاد کنند.
پس از شــروع جنگ، حدود ۵/۱ میلیون نفر از ســاکنان غزه در رفح 
پناه گرفتند. اونروا، آژانس امدادرســانی ســازمان ملل به آوارگان 
فلسطینی، می گوید ظرف سه هفته گذشته حدود یک میلیون نفر 
مجــدداً از غــزه گریختند. اونروا می گوید اینها در حالی رخ می دهد 
کــه جــای امنی برای رفتن وجود ندارد، مــردم با کمبود غذا و آب 
مواجه اند و زباله ها تلنبار شده و شرایط زندگی نامناسب است. اونروا 
در پســتی در شــبکه اجتماعی ایکس با تاکید بر این نکات نوشــت 

»روز به روز، ارائه کمک و محافظت ناممکن می شود.«
 مسئولان بهداشتی در غزه می گویند تمامی بیمارستان ها و مراکز 
درمانی اصلی رفح از جمله تعدادی بیمارســتان صحرایی در نتیجه 
عملیات زمینی مداوم اسرائیل و بمباران های مهیب از کار افتاده اند.
 ارتش اسرائیل همزمان عملیات نظامی در شمال و مرکز غزه انجام 
داده است.مقام های درمانی حماس در غزه می گویند شمار کشته ها 

از آغاز جنگ از ۳۶ هزار نفر گذشته است.

ســخنگوی شــورای نگهبان تاکید کرد: در انتخابات 
چهاردهمین دوره ریاست جمهوری مصوبه سال ۱۴۰۰ 
شــورای نگهبان درباره شــرایط داوطلبان انتخابات 
ریاســت جمهوری با عنوان »تعریف و اعلام معیارها و 
شــرایط لازم برای تشخیص رجل سیاسی، مذهبی و 
مدیر و مدبرّ بودن نامزدهای ریاست جمهوری« مبنای 

کار وزارت کشور و شورای نگهبان است.
هادی طحان نظیف عضو حقوقدان و سخنگوی شورای 
نگهبان ظهر چهارشنبه ۹ خرداد ۱۴۰۳ در گفت وگویی 
تلویزیونی با تســلیت شهادت آیت الله ابراهیم رئیسی 
رئیس جمهور به ارائه توضیحاتی درباره وظایف اعضای 
هیئت اجرایی سه نفری گفت: قانون اساسی ما قانون 
اساســی جامع الاطرافی اســت و شــرایط مختلفی را 
پیش بینی کرده است؛ اصل ۱۳۱ پیش بینی کرده که 
معاون اول عهده دار یکسری مسئولیت ها است و شورای 
ســه نفره متشــکل از روســای قوای قضائیه و مقننه و 
معــاون اول رئیس جمهور مکلفند ظرف مدت زمانی 

تعیین شده انتخابات را برگزار کنند.
وی افزود: بر اســاس قانون اساســی اســت شورا باید 
هماهنگی های کلان را انجام دهد؛ کشور ساختارهای 
خودش را دارد و عملًا درباره انتخابات ما وزارت کشور 
را به عنوان مجری انتخابات داریم. شورای نگهبان نیز 
در کنار وزارت کشــور نظارت بر انتخابات را بر عهده 
دارد؛ در واقع نســبت این شــورای ســه نفره با مقوله 
انتخابات مانند نسبت رئیس جمهور با انتخابات است؛ 
رئیس جمهور گروه ریاســت دولت را بر عهده دارد اما 
خودش مستقیم درگیر برگزاری انتخابات نخواهد بود 
و نشانه آن نیز این است که رئیس جمهور دور اول برای 
دور دوم ثبت نام می کند. این شــورا شــرایط کشــور، 
هماهنگی هــای لازم و تمهیدات کلی را انجام می دهد 

ولی انتخابات توســط وزارت کشور و با نظارت شورای 
نگهبان انجام می دهد.سخنگوی شورای نگهبان عنوان 
کرد: بلافاصله تقریباً سه ساعت بعد از اعلام خبر شهادت 
رئیس جمهور جلسه ای با وزارت کشور داشتیم تا درباره 
انتخابات هماهنگی های لازم را انجام دهیم و پیشنهادات 
ایــن وزارت خانــه را دریافت کردیم و بعد از ظهر همان 
روز شورای نگهبان در جلسه خود پیشنهاد وزارت کشور 
را بررسی و با تاریخ های پیشنهادی موافقت کرد. البته 
این تلقی ایجاد شــده بود که شــورای سه نفره تقویم 
انتخابات را تصویب کردند اما این در حالی اســت که 
شــورای نگهبان با پیشنهاد وزارت کشور موافقت کرد 
و آن شــورای ســه نفره فقط این زمان بندی ها را اعلام 

کرد.

طحان نظیف تاکید کرد: بعدازظهر روز  ســه شنبه در 
جلسه ای با وزارت کشور آخرین هماهنگی ها را داشتیم 
تا فردا که ثبت نام آغاز می شود همه چیز روان باشد و 
با مشکلی مواجه نشویم.وی در پاسخ به پرسشی درباره 
شــرایط ثبت نام از داوطلبــان کاندیداتوری انتخابات 
ریاســت جمهوری گفت: درباره ریاســت جمهوری به 
لحاظ اهمیت قانون اساسی در اصل ۱۱۵ قانون اساسی 
شــرایط را ذکر کرده اســت؛ در ســال های قبل ابلاغ 
سیاست های کلی انتخابات را داشتیم که رهبری این 
سیاســت ها را ابلاغ فرمودنــد؛ در یکی از بندهای این 
سیاســت ها رهبری تعاریف برخی از معیارهای قابل 
تفســیر را بر عهده شورای نگهبان قرار دادند و شورای 
نگهبــان نیز در ســال ۱۳۹۶ مصوبه ای در این زمینه 
داشــته است. در سال ۱۴۰۰ با اصلاحاتی، این مصوبه 
را ابلاغ کرد و امروز این مصوبه هم در ثبت نام از داوطلبان 
در وزارت کشور و هم در شورای نگهبان برای بررسی 

صلاحیت ها مبنای کار است.
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در همین راستا 
خبرگزاری 
رویترز جمعه 
چهارم خرداد 
به نقل از 
دیپلمات ها 
نوشته بود که 
آمریکا و سه 
کشور اروپایی 
بر سر مقابله با 
ایران از طریق 
پیگیری 
قطعنامه ای 
علیه این کشور 
در شورای 
حکام آژانس 
بین المللی 
انرژی اتمی 
اختلاف نظر 
دارند. رویترز 
تاکید کرده بود 
پیگیری چنین 
قطعنامه ای در 
شورای حکام 
می تواند به 
تشدید تنش 
منجر شود.

پنجشنبه- 10 خرداد ماه 1403 - سال هفتم- شماره 1815

ان
جه

 و 
ان

ایر بازتاب

حمید رسایی: انتظار دارید بروم انگشت کنم توی 
چشم آقای قالیباف؟!

حمید رســائی در توئیتی نوشــت: شــک ندارم اگر به رئیس جدید 
مجلس تبریک نمی گفتم، توئیت می زدند که رسائی حاضر نشد برود 

تبریک بگوید.
کاربری در شبکه اجتماعی ایکس با انتشار عکسی از تبریک حمید 
رسائی به محمدباقر قالیباف بعد از اعلام ریاست او بر مجلس دوازدهم، 
در شــبکه اجتماعی ایکس نوشته بود:حمید رسایی منتخب تهران 
در مجلس دوازدهم در واکنش به او در شبکه اجتماعی ایکس نوشت: 
ظاهراً ایشان توقع داشته که من بروم انگشت کنم توی چشم آقای 
قالیبــاف! شــک نــدارم اگر امروز به رئیس جدیــد مجلس تبریک 
نمی گفتم، یکی مثل همین برادر، توئیت می زد که رســائی حاضر 

نشد برود تبریک بگوید!

 قاضی زاده هاشمی:
هنوز برای ورود به انتخابات تصمیم نگرفتم

رئیــس بنیاد شــهید و امور ایثارگران دربــاره احتمال حضورش در 
انتخابــات گفــت: من حقیقتاً هنوز تصمیم نگرفتم، دلیلش هم این 

است که حضور در چنین عرصه هایی واجب کفایی است.
قاضی زاده هاشــمی در پایان جلســه هیأت دولت با حضور در جمع 
خبرنگاران گفت: در این ایام افراد به آنهایی که در مظان هســتند 
مراجعــه می کننــد؛ به بنده هم افراد زیادی مراجعه کرده اند، اما من 
حقیقتاً هنوز تصمیم نگرفتم، دلیلش هم این اســت که حضور در 
چنین عرصه هایی واجب کفایی اســت. رئیس بنیاد شــهید و امور 
ایثارگران اظهار داشــت: در نظام اســلامی ما دنبال صندلی و کسب 
قدرت نیستیم بحث خدمت است، وقتی افراد مناسب برای خدمت 
به حد کفایت باشــند مســئولیت از آدم ســاقط می شود. وی درباره 
این که آیا افراد مناســب در عرصه هســتند، عنوان کرد: باید ثبت نام 
کنند تا معلوم شــود. ما خیلی اســم می شنویم، اما از طرف افراد هم 
هیچ اعلام موضع رســمی اتفاق نمی افتد، تا امروز شــاید یکی دو نفر 
بیانیه داده اند. الحمدلله خداوند دســت جمهوری اســلامی را برای 

خدمت باز کرده و تعداد زیادی افراد در صحنه حضور دارند.

اسماعیلی: کاندیداتوری مخبر منع قانونی ندارد

 غلامحســین اســماعیلی گفت: دولت بنای معرفی کاندیدا ندارد اما 
ظرفیت های خوبی در داخل و خارج از دولت داریم که توانایی ادامه 
مســیر آیت الله رئیســی را دارند. غلامحسین اسماعیلی رئیس دفتر 
رئیس جمهور فقید در حاشیه جلسه هیأت دولت و در جمع خبرنگاران 
درباره علت ســقوط بالگرد رئیس جمهور گفت: در خصوص بحث 
فنی، تیم ستادکل نیروهای مسلح باید اعلام نظر کند. وی افزود: در 
خصوص مسائل فنی تیم ستادکل نیروهای مسلح با جدیت موضوع 
را دنبال می کند و نمایندگانی از ما هم در جلسات آنها شرکت کرده اند 
و مــا هم در جریان امر هســتیم،  لذا اجــازه بدهید در این خصوص 
ســتادکل نیروهای مســلح همانطور که اولین اطلاعیه را صادر کرد 
اطلاع رسانی بعدی را نیز انجام دهد.   اسماعیلی درباره معرفی کاندیدا 
از ســوی دولت برای انتخابات ریاســت جمهوری گفت: دولت بنای 
معرفی کاندیدا ندارد اما ظرفیت های خوبی در داخل و خارج از دولت 
داریم که توانایی ادامه مسیر آیت الله رئیسی را دارند. وی گفت: دولت 
بنــای برگــزاری انتخابات را دارد ولی اینکه دولتمردان در انتخابات 
شرکت کننده موضوعی است که در دولت های قبلی هم بوده است. 
در هرکدام از ادوار انتخابات که بررســی کنید،  برخی اعضای دولت 
مســتقر در انتخابات شــرکت داشــته اند و از زمان ثبت نام به عنوان 
کاندیدای انتخابات شــناخته می شــوند و به وظایف خودشان را در 
چارچــوب انتخابــات عمل می کنند.  وی درباره کاندیداتوری مخبر 
برای انتخابات نیز عنوان کرد: ما فعلًا بحث مصداقی در خصوص افراد 
نداریم اما کاندیداتوری ایشان به عنوان سرپرست دولت منع قانونی 

ندارد اما من از اراده ایشان خبر ندارم.

واعظی:
اسامی ما با جبهه اصلاحات کمی متفاوت است

واعظی درباره گفت وگو با جبهه اصلاحات به منظور ائتلاف سیاسی 
در انتخابات ریاســت جمهوری گفت: هنوز خیلی به صورت رســمی 
گفت وگویی صورت نگرفته است اما تبادل نظرهایی به شکل پراکنده 
انجام می شود. چون باید سر خود فرد توافق کنیم اسامی که ما داریم 
و اسامی که دیگران دارند کمی متفاوت است. با آقای لاریجانی صحبت 
کردیم با آقای جهانگیری هم بنای بر صحبت بوده اســت. محمود 
واعظی رئیس دفتر رئیس جمهور پیشــین کشورمان در گفت وگو با 
خبرنــگار ایلنا، درباره گمانه زنی ها برای اعلام نامزدی او در انتخابات 
ریاســت جمهوری گفت: خیلی از دوســتان گفتند، اما خیر، نامزد 
نخواهم شد. به نظرم از من بهتر وجود دارد و افراد معتدلی که می آیند 
و یا قرار است بیایند با توجه به مشکلاتی که کشور دارد ممکن است 
بهتر بتوانند کار کنند.وی در پاسخ به این سؤال که آیا حزب، پیشنهادی 
برای افراد داخل حزب و بیرون از حزب برای کاندیداتوری در انتخابات 
ریاست جمهوری داده است؟ گفت: بله، به هرحال حزب با چند نفر 
در داخل حزب و بیرون از آن صحبت کرده است. در داخل حزب یک 
مقدار بررســی صورت گرفته اما هنوز نهایی نشــده، با بیرون از حزب 
هم صحبت هایی انجام شــده و ان شــاءلله سعی می کنیم تا چند روز 
دیگر تکلیف این موضوع روشــن شــود.واعظی در پاسخ به این سؤال 
کــه گویــا حزب اعتدال و توســعه با آقای لاریجانی و جهانگیری هم 
صحبتی داشته است، گفت: با آقای لاریجانی صحبت کردیم با آقای 
جهانگیری هم بنای صحبت بوده است.وی درباره جزئیات گفت وگو 
با لاریجانی گفت: آقای لاریجانی باید این موضوعات را بررسی کرده، 
ابعاد را ببینند و در نهایت تصمیم بگیرند.واعظی در پاسخ به این سؤال 
کــه آیا حزب اعتدال و توســعه در جهت ائتــلاف با گروه ها و احزاب 
سیاسی از جمله جبهه اصلاحات رایزنی هایی داشته است، گفت:  هنوز 
خیلــی به صــورت رســمی گفت وگویی صورت نگرفته اســت اما 
تبادل نظرهایی به شــکل پراکنده انجام می شــود. چون باید سر خود 
فرد توافق کنیم اسامی که ما داریم و اسامی که دیگران دارند کمی 
متفاوت است. بنابراین باید تا بعد از مشخص شدن بررسی صلاحیت ها 
از سوی شورای نگهبان صبر کنیم. اما تصمیم حزب اعتدال و توسعه 

برای انتخاب نامزد خود باید تا آخر هفته مشخص شود.

بزنگاه 
تاریخی 
احیای برجام

آیا آمریکا در فاصله۵۰ روز مانده به 
انتخابات به دنبال به نتیجه رساندن 
مذاکرات   است؟

 
 

ماجرای توقف قطعنامه آژانس بین المللی انرژی 
اتمی علیه ایران از آنجا آغاز شــد که نشــریه وال 
استریت ژورنال آمریکا گزارش کرد که دولت جو 
بایدن به متحدان اروپایی فشار می آورد تا قطعنامه 
پیشنهادی خود در آژانس بین المللی انرژی اتمی 
علیــه ایــران را پس بگیرند. این نشــریه به نقل از 
دیپلمات ها گفته بود در حالی که بریتانیا و فرانسه 
مشغول تهیه طرحی علیه تهران هستند، جو بایدن 
مخالــف چنین اقدامی اســت زیــرا می خواهد از 
تشــدید تنش هــا بــا تهــران قبــل از انتخابات 
ریاست جمهوری آمریکا در پائیز امسال جلوگیری 
کنــد. بــه گفته آن ها، ایــالات متحده همچنین 
تعدادی دیگر از کشــورها را تحت فشــار قرار داده 

تا از رأی به این قطعنامه خودداری کنند.
کشــورهای اروپایی از آنجا دربــاره فعالیت های 

هســته ای ایران نگران هســتند که به گفته آنها، 
اورانیوم غنی شــده در کشورمان برای ساخت سه 
سلاح هسته ای را در اختیار دارد. غربی می گویند 
غنی ســازی تا این ســطح نمی تواند هیچ هدف 

غیرنظامی دیگری داشته باشد.
در همین راســتا خبرگزاری رویترز جمعه چهارم 
خرداد به نقل از دیپلمات ها نوشته بود که آمریکا 
و سه کشور اروپایی بر سر مقابله با ایران از طریق 
پیگیری قطعنامه ای علیه این کشــور در شــورای 
حکام آژانس بین المللی انرژی اتمی اختلاف نظر 
دارنــد. رویتــرز تاکید کرده بــود پیگیری چنین 
قطعنامه ای در شــورای حکام می تواند به تشدید 

تنش منجر شود.
در همین حال، رافائل گروسی ۱۷ اردیبهشت به 
ایــران ســفر کرد و با مقامات ایــران درباره نحوه 
همکاری با آژانس مذاکره کرد. او پس از بازگشت 
از تهــران گفــت، طرفین به »درک مشــترک« 
رســیده اند و ایران به او گفته آماده اســت تا روی 
اقدامات مشخصی کار کند. او همچنین گفته بود 
که سه دسته مسائل وجود دارد؛ بازرسی ها، مسائل 
باقــی مانــده و اقدامات داوطلبانــه ای که ایران 

می تواند انجام دهد.
اخبار توقف قطعنامه علیه ایران از زمانی منتشــر 
شــد که ســقوط بالگرد رئیس جمهور کشورمان، 
فرصــت ۵۰ روزه ای را بــرای تغییر رئیس جمهور 
در ایــران فراهم کرد. امریکایی ها در آن روزها در 
عمان مشغول مذاکرات محرمانه و غیرمستقیم با 
ایران حول مسائل منطقه ای بودند. اگرچه بعدها 
یک خبرنگار امریکایی خبر داد که علی باقری در 
ایــن مذاکــرات به عنوان نماینده ایران فعال بوده 
اما همزمان صبح روز یکشنبه ۶ خرداد خبری در 
شبکه اجتماعی ایکس منتشر شد که دریابان علی 
شمخانی مسوولیت پرونده هسته ای را مجدداً در 

اختیار گرفته اســت، اما اجــرای کار همچنان بر 
عهده وزارت امور خارجه اســت. این خبر ابتدا از 
ســوی برخی تحلیلگران و خبرنگاران سیاســت 
خارجی با تردید مواجه شد، اما کمتر از چند ساعت 
بعــد صحت آن مورد وثوق قــرار گرفت؛ هرچند 
به صورت رسمی از سوی مقامات ذی ربط این خبر 
تأیید یا رد نشده است. در اخبار منتشره آمده که 
شــمخانی از سه ماه گذشته یعنی از اواخر اسفند 
ســال گذشته مســوولیت این پرونده را بر عهده 

گرفته است.
ناظران سیاســی معتقدند امریکایی ها با دورنمای 
احیای برجام به دنبال تنش زدایی از رابطه با ایران 
در دو پرونده مسائل منطقه ای و مسئله هسته ای 
ایران هستند. در چنین شرایطی در صورت تصویب 

قطعنامــه علیــه ایــران، به دلیــل اینکه چنین 
قطعنامه ای احتمال واکنش ایران را در دو مذاکره 
مــوازی پیش رو به دنبال خواهد داشــت، امریکا 
ترجیح می دهد اروپایی را با این استدلال متوقف 
کند که تحریم ها علیه ایران در حال افزایش است 
و اگرچــه نفت ایــران با تخفیف فوق العاده ای در 
حال فروش به چین اســت اما اســتمرار تحریم ها 
که اســتمرار تورم و کاهش ارزش پول ملی ایران 
را به دنبال داشــته، نتوانسته دولت مورد حمایت 
حاکمیت را در رســیدن بــه وعده های اقتصادی 
موفــق کند. بنابراین تحلیگران معتقدند احتمال 
دارد کــه ایــران و امریــکا در بزنگاهی تاریخی از 
فرصت ۵۰ روز مانده به انتخابات ریاست جمهوری 

برای احیای برجام استفاده نمایند. 

سرپرســت ریاســت جمهوری با اشاره به وضعیت مطلوب و رو به 
بهبود شــاخص های اقتصادی کشــور و گزارش هــای مجامع و 
سازمان های بین المللی در این رابطه و پیش بینی های آنها درباره 
استمرار این روند، وزیر امور اقتصادی و دارایی و رئیس کل بانک 
مرکزی را مأمور کرد تا این گزارش ها را جمع آوری و نســبت به 
اطلاع رســانی مؤثــر از آنها به افــکار عمومی اقدام لازم را به عمل 
آورند.محمد مخبر صبح دیروز چهارشنبه در جلسه هیات دولت 
با محکومیت شــدید تداوم جنایات رژیم صهیونیســتی به غزه، به 
خصوص حمله به محل اســکان پناهندگان در رفح، از سرپرســت 

وزارت امــور خارجه خواســت تا به طــور جدی اقدامات حمایتی 
جمهوری اســلامی ایران در حمایت از حقوق مردم فلســطین به 
خصوص اهالی غزه را با همان همت و تلاش شهید امیرعبداللهیان، 
دنبال کند.سرپرست ریاست جمهوری حمایت و پیگیری حقوق 
مردم فلسطین به ویژه غزه را یکی از حقوق رئیس جمهور شهید 
بر گردن دولت دانست.مخبر در ادامه با اشاره به وضعیت مطلوب 
و رو به بهبود شاخص های اقتصادی کشور و گزارش های مجامع 
و سازمان های بین المللی در این رابطه و پیش بینی های آنها درباره 
استمرار این روند، وزیر امور اقتصادی و دارایی و رئیس کل بانک 

مرکزی را مأمور کرد تا این گزارش ها را جمع آوری و نســبت به 
اطلاع رســانی مؤثــر از آنها به افــکار عمومی اقدام لازم را به عمل 
آورند.مخبر در پایان سخنان خود با اشاره به تصمیماتی که برای 
ساماندهی به وضعیت بازار بورس اتخاذ شد و تاثیرات مثبتی که 
در همان روز بر وضعیت شــاخص ها داشــت، با تاکید بر استمرار 
حمایت ها از این بازار خاطرنشــان کرد: وزیر اقتصاد و مســئولان 
سازمان بورس برای ایجاد اطمینان و ثبات بیشتر در بازار بورس، 
زمینه ورود هر چه سریع تر بنگاه ها و شرکت های بزرگ کشور به 

این بازار را تسهیل کنند.

تاکید مخبر بر حمایت از بازار بورس و دستور به وزیر اقتصاد و رئیس بانک مرکزی

رسول سلیمی
روزنامه نگار

طحان نظیف:
مصوبه سال ۱۴۰۰ شورای نگهبان درباره شرایط داوطلبان انتخابات 

ریاست جمهوری مبنای کار است

علی باقری: 

تبادل پیام با آمریکا قطع 
نشده است

سرپرست وزارت خارجه گفت: فعالیت های هسته ای 
در چارچوب تدابیر نظام زیر نظر شورای عالی امنیت 

ملی ادامه دارد.
علــی باقری کنی، سرپرســت وزارت امور خارجه  
دیروز- چهارشــنبه ۹ خرداد- در حاشیه نشست 

هیــات دولت در جمع خبرنگاران در مورد آخرین 
توصیه ابراهیم رئیسی گفت: تاکید ایشان برای به 
طور جدی بر فعال بودن عرصه سیاســت خارجی 
با محوریت سیاست همسایگی و تعامل با همسایگان 
بود.  وی در مورد وضعیت فعالیت های هســته ای 

گفت: فعالیت های هســته ای در چارچوب تدابیر 
نظام زیر نظر شورای عالی امنیت ملی ادامه دارد. 
باقری در مورد مذاکرات هسته ای هم گفت: تبادل 
پیام ]با آمریکا[ قطع نشده است و الان هم جاری 

است.



امید به بازگشت در تالار شیشه ای

واگذاری سهام دولت در شرکت ها تا پایان سال

امیررضا سولقانی
روزنامه نگار

از ابتدای هفته تاکنون شاخص های بورسی در سه روز ابتدایی، روند نزولی 
قدرتمندی را پشــت ســر گذشتند و این روند در سه شنبه پایان یافت. حال 
شاخص های بورسی در بازار دیروز نیز موفق به افزایش ارتفاع خود شدند تا 
امید به برگشــت بازار پررنگ تر شــود.معاملات بورس روز گذشته به نحوی 
رقم خورد که شاخص کل در جهت کندل روز معاملاتی گذشته خود رفتار 
کرد. به طوری که در پایان بورس دیروز، شاخص کل با رشد ۱۶ هزار و ۲۰۸ 
واحدی که معادل ۰.۷۸ درصد این شاخص است، روبه رو شد. بر این اساس 
شاخص کل در پایان معاملات امروز در سطح دو میلیون و ۸۶ هزار واحدی 
ایســتاد.در طرف دیگر، قیمت معاملات ســهم های کوچک بازار ســهام نیز 

افزایش یافته است؛ به طوری که شاخص هم وزن بازار در پایان بورس امروز 
سه هزار و ۶۷۵ واحد که معادل ۰.۵۴ درصد این شاخص است افزایش ارتفاع 
داد و به ســطح ۶۸۵ هزار واحد رســید.گفتنی است تابلو بورس اوراق بهادار 
تهران در روز چهارشنبه، حجم معاملات را ۳.۸ میلیارد برگه سهم و ارزش 
معاملات خرد )سهام، حق تقدم( را هزار و ۶۶۲ میلیارد تومان نشان می دهد.
تراز پول حقیقی در سهام، برخلاف روز معاملاتی گذشته، دیروز مثبت بود. 
بــه طــوری که در پایان بورس حدود ۷۳ میلیارد تومان پول حقیقی به بازار 
ســهام تزریق شــده اســت. موضوع دیگری که باید بازگو کرد اینکه تا لحظه 
تنظیــم ایــن گزارش حدود ۱۶۰ میلیارد تومان پول حقیقی از صندوق های 
درآمد خارج ثابت شده است.در جریان معاملات روز گذشته سه سهم ثفارس، 
وامید و بوعلی بیشــترین ارزش معاملات و ســهم های شســتا، فاذر و شهر 

به ترتیب بیشترین حجم معاملات را ثبت کرده اند. همچنین سهم فارس نیز 
بیشترین ارزش بازار را در اختیار خود گرفت.خکمک با افزایش دو درصدی 
بیشــترین بازدهــی روز را از آن خــود کــرد. در مقابل، دکیمی نیز با افت دو 
درصدی در جریان بازار امروز بدترین عملکرد را ثبت کرد.بیشترین خالص 
خرید حقیقی نیز به سهم های نوری، وخارزم و تاپیکو تعلق گرفت. همچنین 
در جریان معاملات دیروز سهم های دکوثر، ثامان و وبملت ورود پول هوشمند 
داشــتند. در ســوی دیگر، فیلترهای بورسی نشان می دهند پول هوشمند از 
نمادهای دارو، شستا و شهر خارج شده است.شایان ذکر است بیشترین سرانه 
خرید حقیقی در ســهم های کلوند، وهامون و خودرو رقم خورد. همچنین 
غهکمت در جریان معاملات چهارشــنبه بیشــترین فشار تقاضا را ثبت کرد. 

در مقابل، بیشترین فشار عرضه نیز در نماد غشان بود.

ایرنا: سرپرســت ســازمان خصوصی ســازی با بیان اینکه از ظرفیت مولدسازی و 
املاک مازاد برای اتمام پروژه های نیمه تمام استفاده می شود، گفت: سهام جزئی 
دولت در شرکت ها امسال واگذار می شودابراهیم بازیان در حاشیه آیین امضای 
تفاهم نامه بین وزارت امور اقتصادی و دارایی و قرارگاه سازندگی خاتم الانبیا )ص(، 
اظهار کرد: در راستای انجام تکالیف مقرر در مصوبه سازمان و یک وظیفه عمده ای 
که بیش از یک سال گذشته از سوی دولت به سازمان واگذار شده، وزارت اقتصاد 
و ســازمان خصوصی ســازی متولی موضوع مولدسازی در سطح کشور است.وی 
افزود: در همین راستا، سال اول ابلاغ این مصوبه باید در کنار ایجاد سازوکارهای 
لازم تدوین و تنظیم آیین نامه ها، همچنین هماهنگی های بین دستگاهی با ۳۱ 
استان و موضوع شناسایی املاک مازاد که باید در استان های مختلف به سرانجام 
می رسید و امروز بیش از ۲۵۰۰ ملک را شناسایی کردیم و به تصویب هیات عالی 
مولدسازی رساندیم.معاون وزیر اقتصاد اضافه کرد: مولدسازی در ۷ گام از مرحله 
شناســایی املاک مازاد تا مرحله فروش یا تهاتر پیش بینی شــده که در صورت 
فروش باید عواید حاصل از آن به حساب خزانه واریز یا در جریان تهاتر با پروژه های 
نیمه تمام و پیمانکارانی که مطالبات قطعی دارند، انجام شــود.رئیس ســازمان 
خصوصی سازی بیان کرد: در راستای تأکیدات رئیس جمهور شهید که تأکید و 
تصریح داشتند که امر مولدسازی یک ظرفیت بسیار قابل توجهی است که باید 

عواید حاصل از آن به ســمت پروژه های نیمه تمام عمرانی در حوزه بهداشــت و 
درمان، آموزش، سدسازی و... برود و امروز با خیل عظیمی از پروژه های نیمه تمام 
مواجه هستیم که در سفرهای استانی رئیس جمهور شهید مصوبات مختلفی را 
برای به سرانجام رساندن این پروژه ها داشتیم و برای سرعت گرفتن این پروژه ها 
از ماه های قبل بســته های رونقی را در قالب تخصیص املاک مازاد به پروژه های 
نیمه تمام به تصویب هیات عالی مولدســازی رســاندیم.بازیان ادامه داد: در سال 
جاری نیز مصمم هستیم با یکسری رویه های منتهی به نتیجه هم سرعت بخشی 
داشته باشیم و هم اینکه بتوانیم از محل املاک جدیدی که شناسایی می شوند و 
به عنوان مازاد اعلام می شوند؛ تخصیص آنها را عمدتاً به سمت پروژه های نیمه تمام 
و پروژه های بزرگ و ملی و استانی که تأثیر بسزایی دارند؛ داشته باشیم.وی با اشاره 
به تفاهمنامه ای وزارت اقتصاد و قرارگاه ســازندگی خاتم النبیاء، تأکید کرد: در 
راستای استفاده از ظرفیت مولدسازی در حوزه املاک مازاد دستگاه ها و وزارتخانه ها 
از یک سو و همچنین پروژه های نیمه تمامی که در سطح کشور وجود دارد و در 
شرف انجام است و اسناد قطعی مطالبات قرارگاه و همچنین اسنادی که در جریان 
فعالیت پروژه های نیمه تمام به ثمر خواهد رســید و قطعی خواهد شــد، ظرفیت 
خوبی را برای ما ایجاد کرده که در اکثر اســتان ها در پروژه های ملی و اســتانی از 
این ظرفیت در تخصیص عواید حاصل از مولدسازی املاک بهره ببریم و استفاده 

کنیم.رئیس سازمان خصوصی سازی عنوان کرد: برخی از این املاک در مرحله 
قیمت گذاری هستند و برخی در مرحله ارزش افزایی هستند و نهایتاً یا در جریان 
مزایده به فروش می رسند یا با پیمانکاران مختلف تهاتر می شوند.بازیان بیان کرد: 
همچنین در این تفاهمنامه ضمن اینکه از ظرفیت مولدسازی و تخصیص املاک 
مازاد به پروژه های نیمه تمام با قرارگاه به تفاهم رســیدیم؛ در کنار آن، بخشــی از 
مطالبات قطعی آنها را در قالب واگذاری بخشی از سهام شرکت هایی که در لیست 
واگذاری دولت هستند و در برخی پروژه ها نیز خود قرارگاه سهم و نقش داشته 
اســت و یا اساســاً خودشــان پیمانکار بوده اند را به دلیل تهاتر مطالبات در برنامه 
خودمان داریم.وی گفت: همانطور که وزیر اقتصاد نیز اعلام کرد، ما امســال در 
راستای شعار سال، مردمی سازی را در واگذاری ها در اولویت قرار داده ایم، به این 
معنی که قبل از اینکه سهام یا شرکتی را به بخش خصوصی واگذار کنیم، حتماً 
مرحله نخست واگذاری را در قالب سهامی عام کردن شرکت ها به منظور حضور 
و عرضه در بازار ســرمایه خواهیم داشــت که عرضه اول به مردم خواهد بود و در 
عرضه های بعد در قالب سهام بلوکی، مدیریتی و کنترلی به بخش های خصوصی 
واگذار خواهد شــد؛ چراکه بخشــی از این سهام در مرحله نخست خریداری نقد 
خواهد داشــت و بخش پرداخت اقســاط و مطالبات می توانند از ظرفیت تهاتر 

مطالبات خودشان از دولت اقدام کنند.
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پاداش خوش مصرفان برق؛ هر کیلووات صرفه 
جویی 2 هزار تومان

مدیرعامل شــرکت توانیر گفت: در طرح پاداش مدیریت مصرف در 
نظر گرفته شده به ازای هر کیلووات صرفه جویی تا ۲ هزار تومان به 
مشــترکان پاداش داده شــود.صطفی رجبی مشهدی گفت: در طرح 
پاداش مدیریت مصرف در نظر گرفته شده به ازای هر کیلووات صرفه 
جویی تا ۲ هزار تومان به مشترکان پاداش داده شود. به نقل از باشگاه 
خبرنگاران - مصطفی رجبی مشهدی افزود: در طرح پاداش مدیریت 
مصرف در نظر گرفته شده به ازای هر کیلووات صرفه جویی تا ۲ هزار 
تومان به مشترکان پاداش داده شود و پیش بینی می کنیم مشارکت 
مردم بیشتر از سال گذشته باشد.سخنگوی صنعت برق گفت: تأمین 
پایدار برق یکی از اولویت های وزارت نیرو است و ۱۸۰ برنامه عملیاتی 
به این منظور طراحی شده است. بخشی از این برنامه ها شامل استان 
سیستان و بلوچستان می شد که عمده آن ها به بهره برداری رسیده 
است.او بیان کرد: در دو سال گذشته در دولت سیزدهم طرح پاداش 
مدیریت مصرف را اجرا کردیم و مشترکانی که مصرف خود را نسبت 
به ســال گذشــته کاهش می دهند می توانند از این پاداش بهره مند 
شــوند و قبض برق رایگان دریافت کنند و یا حتی بســتانکار شــوند. 
امسال علاوه بر این طرح که تا ۲ هزار تومان پاداش مصرف به مشترکان 
داده می شــود، پیشــبینی شده از جوایز ارزنده ای استفاده کنیم تا در 

حوزه خانگی کاهش مصرف داشته باشیم.

کاهش تورم خوراکی

ایســنا: وزیر جهاد کشاورزی از کاهش کم سابقه تورم مواد خوراکی و 
آشامیدنی در اردیبهشت ماه سال جاری خبر داد و گفت: این وزارتخانه 
برای کاهش قیمت مواد غذایی، تلاش مضاعف خواهد کرد.محمدعلی 
نیکبخت با یادآوری گزارش ماهانه مرکز آمار که نرخ تورم را به صورت 
سالانه و نقطه به نقطه به تفکیک زیربخش های اقتصادی کشور ارائه 
می کند، تاکید کرد: تورم سالانه اردیبهشت ماه در بخش خوراکی از 
۳۷.۳ درصد به حدود ۳۳.۷ درصد کاهش یافته است.وی این درصد 
را نسبت به تورم بخش غیرخوراکی بسیار پایین تر اعلام کرد و افزود: 
در تلاش هســتیم با فراهم آوردن الزامات جهش تولید با مشــارکت 
مــردم، تولیــد انواع محصولات کشــاورزی را افزایــش دهیم.وزیر 
جهادکشــاورزی تصریح کرد: در این مسیر، ضمن حفظ تولید پایدار 
و تأمین نیاز داخل، به موضوع صادرات نگاه ویژه ای خواهیم داشــت.

وی با بیان این که رویکرد دولت در سیاست های غذایی، عدالت محوری 
است، ادامه داد: نرخ تورم نقطه به نقطه خوراکی ها و آشامیدنی ها در 
اردیبهشــت ماه ســال جاری نیز با ۱.۸ درصد کاهش به عدد ۲۲.۷ 
درصد رســیده که نمایانگر شــیب نزولی تورم در این بخش است که 
البته این میزان کاهش برای خانوارهای روســتایی بیشــتر بوده و به 
عدد ۲۱.۹ درصد رســیده اســت. از این رو، سیاست های کلان تأمین 
غذا در بخش کشاورزی با پیوست عدالت رقم خورده و سمت و سوی 

آن به طرف جامعه روستایی بوده است.

اعلام تاریخ جدید برگزاری نمایشگاه الکامپ
نقش اقتصاد: براساس اعلام سازمان نظام صنفی رایانه ای استان تهران، 
بیســت و هفتمین دوره نمایشــگاه الکترونیک، کامپیوتر و تجارت 
الکترونیکــی )الکامــپ(، از ۹ الی ۱۲ تیرمــاه ۱۴۰۳ در محل دائمی 
نمایشگاه های بین المللی تهران برگزار می شود.الکترونیک یک رویداد 
مهم در زمینه فناوری و الکترونیک است که شرکت ها، تولیدکنندگان 
و علاقه مندان به این حوزه هر ســاله در آن شــرکت می کنند. در این 
نمایشــگاه، آخرین و به روزترین محصولات و خدمات مرتبط با حوزه 
الکترونیــک، کامپیوتــر و تجارت الکترونیک را به نمایش می گذارند.

چندی پیش زمزمه های برگزاری بیست و هفتمین نمایشگاه الکامپ 
شنیده و قرار شد این نمایشگاه با شعار همه برای اقتصاد دیجیتال با 
حضور شــرکت های اســتارتاپی از تاریخ ۸ تا ۱۱ تیرماه برگزار شود اما 
به دلیل برگزاری انتخابات ریاست جمهوری در تاریخ ۸ تیرماه شائبه 
تغییر زمان برگزاری ایجاد شد. در همین رابطه سازمان نظام صنفی 
رایانه استان تهران به تازگی خبر از تغییر زمان برگزاری این نمایشگاه 
داد.طبق اعلام این سازمان بیست و هفتمین دوره نمایشگاه الکترونیک، 
کامپیوتــر و تجــارت الکترونیکی )الکامپ(، از ۹ الی ۱۲ تیرماه ۱۴۰۳ 

در محل دائمی نمایشگاه های بین المللی تهران برگزار می شود.

تامین ارز نیازهای وارداتی به ۱۱.۶ میلیارد دلار رسید
نقش اقتصاد: ســخنگوی مرکز مبادله ارز و طلای ایران اعلام کرد: از اول 
فروردین ماه تا هشتم خرداد ماه ۱۴۰۳ مبلغ ۱۱ میلیارد و ۶۹۹ میلیون 
دلار ارز برای واردات کالاهای اساسی، دارو، کالاهای تجاری و بازرگانی، 
واردات در مقابل صادرات و خدمات از طریق بانک مرکزی تامین شــده 
است. اصغر بالسینی گفت: برای کالاهای اساسی و دارو ۲ میلیارد و ۹۸۲ 
میلیــون دلار،  بــرای کالاهای تجــاری و بازرگانی مبلغ ۶ میلیارد و ۳۸۸ 
میلیــون دلار و بــرای خدمات ۲۵۶ میلیون دلار و برای واردات در مقابل 
صادرات دو میلیارد و ۷۳ میلیون دلار تامین ارز صورت گرفت.وی گفت: 
در چنــد روز اخیــر میانگیــن نرخ موزون ارزها در ســامانه ســناریت 
)fxmarketrate( منتشر شده است که این نرخ ها نرخ محاسباتی و 
موزون است و نرخ معاملاتی نیست و بر اساس این نرخ میانگین موزون 
تامین ارز به دلار معادل ۳۷ هزار و ۱۱۸ تومان و یورو با میانگین موزون 
۴۰ هــزار و ۳۸۰ تومــان و درهــم ۱۰ هــزار و ۱۰۷ تومان و یوآن ۵ هزار و 
۱۲۳ تومان محاســبه شــده است.بالسینی بیان کرد: برای واردات کالای 
اساســی کشــاورزی شــامل گندم، دانه های روغنی و نهاده های دامی ۲ 
میلیــارد و ۵۳۸ میلیــون دلار، بــرای دارو، مواد اولیه دارویی و تجهیزات 
پزشــکی ۴۴۴ میلیون دلار و در مجموع ۲ میلیارد و ۹۸۲ میلیون دلار 
برای کالای اساســی و دارو ارز با نرخ ۲۸۵۰۰ تومان با هدف حمایت از 
مصرف کنندگان و دسترسی اقشار جامعه به کالاهای ضروری با قیمت 
ارزانتر پرداخت شد.سخنگوی مرکز مبادله ارز و طلای ایران افزود: تامین 
ارز نیمایی برای »صنایع حمل و نقل و خودرو« معادل ۹۲۷ میلیون دلار، 
»صنایــع تجهیــزات برق و الکترونیک« معادل یک میلیارد و ۴۴ میلیون 
دلار، »صنایع معدنی« معادل ۵۱۰ میلیون دلار ، »ماشین آلات و تجهیزات 
تولید« معادل ۴۹۷ میلیون دلار و »منسوجات و پوشاک« معادل ۳۲۴ 
میلیون دلار صورت گرفته است. این گروه های صنایع همچنین به ترتیب 
۵۲۹، ۱۱۲، ۴۰۱، ۳۴۱ و ۲۰ میلیون دلار ارز توافقی یا واردات در مقابل 

صادرات تا پایان روز ششم خرداد ماه سال جاری دریافت کرده اند.

چشم انداز 
اقتصاد ایران 
بعد از 
انتخابات 8 تیر

در گفتگو با آلبرت بغزیان  بررسی شد

آلبرت بغزیان با اشاره به اهمیت نقش رأی دهندگان در 
تعیین راهبردهای سیاســی و اقتصادی کشور می گوید: 
»مشارکت در انتخابات ریاست جمهوری با توجه مشایعتی 
که برای سید ابراهیم رئیسی شاهد آن بودیم، به نظرم از 
مجلس کمتر نخواهد بود. تصور می کنم مشارکت در این 
انتخابات کماکان همچون سابق خواهد بود و چندان کمتر 
از قبل نیســت و با شــرایطی که ترسیم می شود احتمالاً 
شانس تیم همفکر شهید رئیسی بیشتر است.هشتم تیر 
ماه حالا روز انتخابات چهاردهمین دوره ریاست جمهوری 
در ایران تعیین شــده اســت. انتخاباتی که به طور ویژه و 
پس از سانحه سقوط بالگرد سید ابراهیم رئیسی به عنوان 
رئیس دولت ســیزدهم و هیات همراه وی رقم خورد. اما 
در انتخابات پیش رو چه چیزی در انتظار کشــور اســت؟ 
روند شرایط اقتصادی در ماه های آتی چطور خواهد بود؟ 
آلبرت بغزیان، اقتصاددان و عضو هیات علمی دانشــگاه 
تهران درباره آنچه می توان در ۵۰ روز پس از سانحه سقوط 
بالگرد سید ابراهیم رئیسی و همراهان پیش بینی کرد به 
اقتصاد ۲۴ می گوید: »در روزهای اخیر به درســتی و به 
حق از محاسن شخصیتی شهید رئیسی صحبت شده و 
حتماً نیز بیش از این می توان درباره محاســن وی سخن 
گفت، اما درباره عملکرد دولت سیزدهم باید واقع بینانه 
نظر داد و به نظر می رسد نباید از بررسی کامل عملکردها 
عبور کرد. مساله وعده های داده شده توسط خود ایشان 
و همچنین وعده هایی که وزرا در دولت سیزدهم داده اند، 
نشــان از عدم توانایی لازم برای اداره کشــور دارد. برای 
وعده های داده شــده بالاخره باید کســی پاسخگو باشد. 
وعده هایی همچون ســاخت مسکن یا گفتن از تورم یک 
رقمی و دو رقمی که فقط وعده است، باید حالا پاسخگویی 
داشــته باشــد.«این استاد دانشــگاه در ادامه می افزاید: 
»اکنــون بــا توجه به وقایع اخیر و رزومه ای که اکنون در 
حال ارائه است، فردی که بخواهد وارد انتخابات شود و از 
سوی جناح آقای رئیس جمهور شهید معرفی شود شانس 
بالایی برای انتخاب شدن پیدا می کند، چون به هر حال 
احتمالاً قرار است راه دولت سیزدهم را پی بگیرد. این در 
حالی است که آزموده را آزمودن خطاست. از طرف دیگر 

به نظر می رســد برخی قصد ورود به عرصه انتخابات را 
دارند که خودشان سابقه خوبی برای اداره کشور ندارند.
به نظر من شــاید تنها موردی که می تواند قابل پیگیری 
باشــد همین اســت که دستکم مطالبات و وعده ها بیان و 
مشخص شود که قرار است برای این وعده ها چه اتفاقی 

رخ بدهد.«
تأثیر انتخابات آمریکا بر ایران؟ ��

آلبــرت بغزیان درباره مســاله جابه جایــی رخ داده بین 
انتخابات ایران و آمریکا و همین مساله که اکنون انتخابات 
ایــران پیــش از انتخابات آمریکا انجام خواهد شــد نیز 
می گوید: »ببینید اگر ما در شرایط دو سال پیش بودیم، 
شاید موضع گیری رئیس جمهور آمریکا نسبت به ایران 
می توانست در میزان رأی آوری او مؤثر باشد. کما اینکه 
اساســاً ترامپ موضع خود دربــاره ایران را از همان ابتدا 
مشخص کرد و بسیار خصمانه بود و رأی آورد. عدم رأی 
آوردن ترامپ در دوره دوم، اما مربوط به ایران نبود، بلکه 
به دلیل تلاش دموکرات ها و البته مسائل داخلی آمریکا 
و نارضایتی بود که از خود ترامپ در آمریکا وجود داشت 
و منجــر بــه باخــت ترامپ شــد، اما اکنــون ایرادی به 
دموکرات ها نیســت بلکه باید ایراد به خود بایدن باشــد، 
یعنی بایدن فرد مناســبی برای ریاست جمهوری آمریکا 
نبود و اشتباه کردند که این فرد را انتخاب کردند و حالا 
نیز شاید وضعیت نابه سامان حزب دموکرات که از خود 
بایدن نشــات می گیرد شــاید باعث شود که بایدن باعث 

پیروزی ترامپ یا امثال وی شود.«
وی تصریح می کند: »اما مساله ایران در انتخابات آمریکا 
مســاله اصلی نیســت و اولویت اصلی اکنون در انتخابات 
آمریکا، موضوع روسیه است. یعنی نحوه برخورد با روسیه 
در ماجرای اوکراین است که اکنون در سیاست خارجی 
آمریکا دست بالا را دارد و در مرحله دوم موضع گیری ها 
در قضیه نوار غزه و حماس است که بیش از همه تعیین 
کننده خواهد بود. کما اینکه بسیاری منتظر بودند که با 
دخالت آمریکا مســاله نوار غزه حل شــود اما دولت بایدن 
عمــلًا در این مســاله ناموفق بــود. دولت بایدن حتماً در 
موضع گیری های خود به ســراغ این دو مســاله خواهد 

رفت.«این اقتصاددان خاطرنشان می کند: »در انتخابات 
آمریــکا معمولاً موضع گیرهــای جناح برنده برای ایران 
می توانست روشن کننده این مسئله باشد که چه گروهی 
در ایران می تواند حافظ منافع ایران باشد، اما حالا مساله 
برعکس می شــود و اتفاقاً انتخابات ایران این بار شــاید در 
چشم دولتمردان آمریکایی و نتایج انتخابات آمریکا اندکی 
مؤثر باشد. عجیب اینکه اولین مناظره ترامپ و بایدن نیز 
پیش از روز انتخابات ایران )روز ۷ تیر ماه( برگزار می شودو 
شــاید این خود می تواند تا حدودی شــاید حتی اندک بر 

انتخابات و یا شاید رأی دهندگان ایرانی مؤثر باشد.«
این استاد دانشگاه با اشاره به اهمیت نقش رأی دهندگان 
در تعیین راهبردهای سیاســی و اقتصادی کشــور نیز 
می گوید: »مشارکت در انتخابات ریاست جمهوری با توجه 
مشایعتی که برای سید ابراهیم رئیسی شاهد آن بودیم، 
بــه نظــرم از مجلس کمتر نخواهد بــود. تصور می کنم 
مشارکت در این انتخابات کماکان همچون سابق خواهد 
بود و چندان کمتر از قبل نیست و با شرایطی که ترسیم 
می شود احتمالاً شانس تیم همفکر شهید رئیسی بیشتر 
است.« بغزیان درباره وضعیت بازارهای اصلی سرمایه در 
کشــور نیز یادآور می شــود: »به نظر می رسد که بورس 
کماکان با توجه به تصمیمات بانک مرکزی در خصوص 
نرخ سود ۳۰ درصدی و نرخ های بهره اوراق قرضه نزدیک 
۴۰ درصد و همچنین مساله تأمین مالی شرکت ها و مساله 
ارزی که آنگونه که انتظار می رفت، رخ نداده است، با همین 
وضعیت پیش خواهد رفت. در مساله دلار نیز اگر تصوری 
از بازار آزاد وجود داشت اکنون می دانیم که نیست و هر 
چه هســت نیز مربوط به خود بانک مرکزی اســت؛ یعنی 
ببینید نرخ دلار ۶۵ هزار تومانی و ۶۰ هزار تومانی و حالا 
۵۸ هزار تومانی، همگی به نوعی توسط واکنش های بانک 

مرکزی بوده که قیمت گذاری شده است.«
قیمت دلار کنترل شد ��

این کارشناس اقتصادی در ادامه می گوید: »از طرفی توجه 
کنید که به هر حال ســانحه ســقوط بالگرد سید ابراهیم 
رئیسی واقعه کوچکی نبوده و در اوایل واقعه نیز ما شاهد 
یک واکنش فوری در بازار ارز بودیم و شــاید حتی بدون 

دخالت بانک مرکزی می توانست بسیار شدیدتر نیز باشد. 
در واکنش فوری اول، نرخ دلار بالا رفت و قیمت دلار در 
۲۴ ساعت ابتدای وقوع سانحه سقوط بالگرد با رشد مواجه 
شد، اما نتوانست دوام داشته باشد و دیدیم که به سرعت 
به عقب برگشــت؛ بنابراین به نظر می رســد حتماً بانک 
مرکــزی برای کنترل وضعیت دســت به اقداماتی زده و 
احتمالاً یک ارزپاشــی یا کنترل گری انجام داده اســت؛ 
وگرنه شــما توجه کنید مســاله حمله به کنسولگری که 
شاید حتی سبک تر از سانحه سقوط بالگرد بود که به هر 
حــال مــا رئیس جمهور را از دســت دادیــم و باید باعث 
واکنش های شدیدتری در بازار ارز می شد چرا که دولت 
دچار بحران شــده بود، اما دیدیم که به خوبی وضعیت 
مدیریت شد. به همین دلیل به نظر من تا نتیجه انتخابات 
نرخ ارز همین خواهد بود و به هر حال افزایشــی بوده که 
از ۵۰ هــزار تومــان در حدود رقــم ۵۸ هزار تومان بازی 
می کند.«بغزیان با اشــاره به روند بورس در ماه های آتی 
نیز می گوید: »بورس نیز به زعم من کماکان همین خواهد 
بود. با توجه به بحث های جایگزینی که حتی سهامداران 
عمده را نیز تشــویق می کند که به ســراغ نرخ های بالایی 
که ســود اوراقــی که بانک مرکزی ارائه کــرده، بروند و 
همچنیــن نرخ هزینه های تولیــد که مدام بالا می رود و 
ســودآوری شرکت ها را نیز کمتر می کند، شرایط بورس 
چندان تغییر نمی کند. این موارد البته به آن معناست که 
روند به ضرر شرکت های بورسی است و احتمالاً تا تشکیل 
دولت جدید و تصمیمات تازه نیز بورس با همین شرایط 
پیش می رود.«این اســتاد دانشــگاه درباره وضعیت بازار 
مســکن نیز تصریح می کند: »در مورد مسکن باید توجه 
کرد که این بازاری نیست که همچون بورس، امروز کاهش 
پیدا کند و فردا دچار افزایش شود؛ قیمت ها در بازار مسکن 
کماکان با همین افزایش مواجه خواهد بود چرا که هزینه 
تولید در این بین تعیین کننده اســت و مقاومتی نیز که 
درباره معاملات است، ادامه پیدا می کند. اکنون معاملات 
کاهشی شده و با توجه به نرخ تورم ۴۰ درصد که تقریباً 
نرخ ســود اوراق اســت، می توان مسیر مسکن را به خوبی 

دید که احتمالاً همین شرایط را سپری خواهد کرد.«

بازتاب

اما مساله ایران 
در انتخابات 

آمریکا مساله 
اصلی نیست و 
اولویت اصلی 

اکنون در 
انتخابات 
آمریکا، 

موضوع روسیه 
است. یعنی 

نحوه برخورد با 
روسیه در 

ماجرای 
اوکراین است 
که اکنون در 

سیاست 
خارجی آمریکا 

دست بالا را 
دارد و در 

مرحله دوم 
موضع گیری ها 

در قضیه نوار 
غزه و حماس 

است که بیش 
از همه تعیین 
کننده خواهد 

بود

تحول بازار بورس در هفت گام

تلاش هایی در حال انجام است که در صورت وقوع 
می تواند بازار سرمایه را متحول کند؛ یکی از این 
اقدامات، پیگیری جدی بانک مرکزی در خصوص 

کنترل نرخ بهره بانک ها اســت؛ اخطار جدی که 
شنیده ها حاکی از آن است که سبب رد صلاحیت 

مدیران برخی بانک ها شده است.
از ســوی دیگر ســازمان بورس با تماس با تمام 
شــرکت های سبدگردانی و نهادهای مالی اعلام 
کرد که اجازه ندارند سود بالای ۳۰ درصد را برای 
صندوق های درآمد ثابت خود تبلیغ کنند! حتی 
ســازمان بورس اعلام کرد که اگر نرخ اخزا باالای 
۳۸ درصد برود، معاملات آن باطل خواهد شد که 
تمام این اتفاقات باعث شد که روز گذشته شاهد 
افت ۲ درصدی نرخ اخزاها باشــیم؛ نرخی که در 
همه جــای دنیا مبنای نــرخ بهره کوتا مدت قرار 

می گیرد و افت آن تأثیر به ســزایی بر رشــد بازار 
سرمایه دارد.

نــرخ بهره بالا فقط تأثیر منفی بر بازار ســرمایه 
نداشــته و به کل اقتصاد کشور آسیب می رساند، 
بــه طــوری که دیگر تولید بــه هیچ وجه توجیه 
نخواهد داشــت. در کنار کنترل و مدیریت نرخ 
بهره شــاهد این بودیم کــه نرخ ارز نیما نیز وارد 

کانال ۴۲ هزار تومان شد.
به علاوه مطالب بالا، جلسه مخبر با رئیس سازمان 
بــورس در خصــوص اصلاح دســتورالعمل نرخ 
خوراک پالایشــی ها برگزار شد که احتمالاً نتایج 

مثبتی خروجی آن جلسه است.

آخرین پارامتر تاثیرگذار بر بورس که زمزمه های 
آن به گوش می رسد را می توان در وهله اول اعلام 
مدیــر نظارت بر بازارهای اولیه ســازمان بورس 
دانســت که گفته بود که اگر افزایش ســرمایه از 
محل تجدید ارزیابی دارایی ها ۳ ساله شود، سریعاً 
افزایش ســرمایه ایران خودرو و سایپا در دستور 

کار قرار خواهد گرفت.
به نظر می رسد فضایی در حال ایجاد است که بازار 
سرمایه سراسر سبزی را حداقل تا انتخابات شاهد 
باشــیم؛ البته امیدوار به این که این صحبت ها و 
تصمیمات جامه عمل بپوشاند و فقط در حد حرف 

باقی نماند.

بهنام صمدی
کارشناس بازار سرمایه
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آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده ۱3 آئین نامه قانون تعیین 
تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی 

برابر رای شماره ۱4۰۲۶۰۳۰۲۰۲۶۰۲۱۱۳۲ مورخ ۱4۰/۱۲/۱۲ هیات اول/ موضوع 
قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ســاختمانهای فاقد ســند رسمی 

مستقر در واحد ثبتی 
تصرفات آقای شــکراله ممتاز گزی به شناســنامه شــماره ۳۵ کدملی 
۶۶۰۹۵۷۸۳۰۳ صادره فرزند تقی نســبت به ششــدانگ یکباب خانه به 
مســاحت ۱۶۲.۹4 متر مربع پلاک شماره ۵ فرعی از ۱۵۱4۱ اصلی واقع در 
بخش ۵ اداره ثبت اســناد و املاک شمال اصفهان طبق مبایعه نامه عادی 
مع الواســطه از مالکیت ایران امین الرعایایی موضوع سند ثبت در صفحه 
۵۲۸ دفتر ۱4۵ املاک جنوب محرز گردیده است. لذا به منظور اطلاع عموم 
مراتب در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی میشــود در صورتی که اشخاص 
نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند میتوانند از 
تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم 
و پس از اخذ رسید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض، دادخواست 
خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی اســت در صورت انقضای 
مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد 

شد. 
شناسه آگهی: ۱۷۱۶۶۲۳

تاریخ انتشار نوبت اول : ۱4۰۳/۰۲/۲۶
 تاریخ انتشار نوبت دوم : ۱4۰۳/۰۳/۱۰

سید اسد الله موسوی - رئیس ثبت اسناد و املاک 

آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده ۱3 آئین نامه قانون تعیین 
تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی 

برابر رای شــماره ۱4۰۲۶۰۳۰۲۰۲۶۰۲۱۲۰۰ مورخ ۱4۰۲/۱۲/۱۳ هیات اول/ موضوع 
قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر 
در واحد ثبتی  تصرفات آقای مجید دهســوری به شناســنامه شماره 4۰ کدملی 
۱۱۲۹۹۵۶44۱ صادره فرزند مرتضی ششــدانگ یکباب ساختمان به استثناء بهاء 
ثمنیه اعیانی آن به مساحت ۱۸۳.۲۳ متر مربع پلاک شماره ۱۵۱۸۰ اصلی واقع در 
اصفهان بخش ۵ اداره ثبت اسناد و املاک شمال اصفهان با توجه به تقاضانامه ارائه 
شــده و مستندات ضمیمه شامل ) مورد درخواست به موجب سند ۱۵۱۹۷۲ مورخ 
۹۹/۰۵/۲۹ دفتر ۸۲ اصفهان به متقاضی انتقال قطعی شــده و در جریان ثبت می 
باشد( و ملاحظه نقشه ملک و گزارش کارشناس منتخب و پاسخ وضعیت ثبتی که 
حکایت از احراز مالکیت متقاضی نسبت به ملک مورد تقاضا و انتقال ملک از مالک 
رسمی به متقاضی داشته و تصرفات متقاضی نسبت به مورد تقاضا احراز گردیده. 
لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی میشــود در 
صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند 
میتوانند از تاریخ انتشــار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره 
تسلیم و پس از اخذ رسید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض، دادخواست 
خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور 

و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. 
شناسه آگهی: ۱۷۱۶۵۸۹

تاریخ انتشار نوبت اول : ۱4۰۳/۰۲/۲۶- تاریخ انتشار نوبت دوم : ۱4۰۳/۰۳/۱۰
سید اسد الله موسوی - رئیس ثبت اسناد و املاک 

آیا بازار سرمایه نفس خواهد کشید؟

اتفاق مهمی که سه شنبه در بازار موثر واقع شد و روند افزایشی 
بــه آن داد تعدیــل نرخ اوراق بدهی دولت بود. نرخ اخزا از نرخ 
بازدهی ۳۶ درصدی به یکباره با کاهش ۲.۵ درصدی به ۳۳.۵ 
درصد رسید. به نظر من شاید طی دو سه روز آینده بازدهی شان 
حتی به ۳۰ درصد هم کاهش پیدا کند، یعنی به همان نقطه ای 
که قبلا بودند برگردد. در نتیجه بازار بتواند نفسی بکشد و به 
نوعــی این کاهــش P/E که از ناحیه افزایش بی محابای نرخ 
بازدهی این اوراق ایجاد شــده بود متوقف شــود. در این مسیر 
نامه روز دوشــنبه بانک مرکزی به بانک ها نیز که ســقف ارائه 
سود سپرده را به آن ها ۲۰.۵ درصد برای یکساله ها اعلام کرد 
بود موثر واقع شد. در این نامه همچنین قید شده بود که اگر 

بانک ها تخطی کنند مشمول جریمه می شوند.
دلیل دومی که به حرکت مثبت بازار انجامید به جلسه سران 
قوا در خصوص تجدید ارزیابی خودرویی ها برمی گردد. تجدید 
ارزیابی این گروه قرار شده از پنج سال به سه سال کاهش پیدا 
کند. در ســمت دیگر آقای مخبر قول مســاعدی داده مبنی بر 
اینکه در نرخ خوراک پتروشیمی ها تجدیدنظر شود و همچنین 
نحوه خرید بنزین به همان روال قبل برگردد و گریدبندی که 
صورت پذیرفته بود هم برطرف بشود. این اخبار خوشی بوده 

که بورس از آن متاثر شد.
علاوه بر همه این ها اگر بانک مرکزی اجازه دهد دلار نیمایی 
حداقل به ۴۵ هزار تومان افزایش پیدا بکند، می توانیم امیدوار 
باشــیم که روند بازار ســرمایه برای روز های آتی روند مثبتی 
باشــد. در مجموع علاوه بر این مورد برای ادامه رشــد، نیازمند 
متعهــد ماندن بانــک مرکزی به دو موردی که پیش تر عرض 
کردم هســتیم. یک این که برای جریمه بانک هایی از کاهش 
نرخ سود خودداری می کنند جدیت داشته باشد و دو خودش 
هم متعهد باشد که برای این اوراق بدهی که در بازار سرمایه 
دارد خرید و فروش می شود یک سقفی را لحاظ کرده و متعهد 
به آن سقف باشد. چرا که طبق قانون، بانک مرکزی به عنوان 

خریدار در اوراق بدهی می تواند ورود کند.
البته نگارنده درباره انتخابات و تاثیر آن بر بازار سرمایه بر این 
باور هســتم که با توجه اتفاقاتی که در حال حاضر روی داده 
اســت هــر دولت دیگری با هر تفکری مجبــور به اجرای این 
موضوعات است. چون واقعا مشکلاتی که مطرح شد به صورت 
مستقیم ارتباطی به بازار سرمایه ندارد. مشکلاتی که گفته شد 

همه به موضوع تولید و سرمایه گذاری برمیگردد.
با توجه به افرادی که در حال حاضر در بدنه دولت هستند، اگر 
هر نوع دولت دیگری هم انتخاب شــود، از این بدتر نمی شــود. 
در این مدت نارضایتی تولید در سقف خود بوده است به همین 
خاطر بازار سرمایه آینده خوشبینانه تری را متصور است و هر 
فرد دیگری که رئیس جمهور بشــود این سیاســت ها را ادامه 
می دهد. در این میان اگر یک مقداری رئیس جمهور بعدی به 
اقتصاد بازار قائل باشد و به نوعی از مدل قیمت گذاری دستوری 
و تثبیتی بخواهد عبور کند، فضا بسیار بهتر هم می تواند شود، 
چــون الان همــه این مباحث در یک دایره تصمیماتی گرفته 
می شود که در آن مدل قیمت گذاری دستوری کماکان جاری 

است.
اصلاحات نرخ ســود اوراق بدهی به تازگی در دســتور کار قرار 
گرفته اســت، اما در ســمت دیگر دولت هم نسبت به افزایش 
دلار نیمایی بسیار دارد سختگیری می کند؛ بنابراین شاخص 
به نظر من با توجه به نبود نقدینگی در بازار ســرمایه، خیلی 
نمی تواند روند افزایشی بگیرد. ما فقط باید امیدوار باشیم که 
مثلا شــاخص با فضای کنونی بتواند در همین حول و حوش 
دو میلیون و ۱۰۰ بازی کند. شاید یک مقدار بالا و یک مقدار 
پایین؛ بنابراین فقط می توانیم امیدوار باشیم که چون بازار در 
همین نقاط ارزنده اســت و p/e بر محور ۴ تا ۵ اســت، قاعدتا 
بازار از فروش اشباع شده باشد و بتواند در همین نقاط خودش 

را نگه دارد.
دلار نیمایی هم قاعدتا محکوم به رشد است. این فاصله ۱۸-۱۷ 
هزار تومانی با دلار آزاد بالغ بر ۴۷-۴۸ درصد اســت. حداکثر 
فاصله بین دلار نیمایی و آزاد حداکثر با فضای کنونی باید مثلا 
۲۰ تا ۲۵ باشد؛ بنابراین ما این انتظار را داریم که دلار نیمایی 
به تدریج در طی ســال ۱۴۰۳ به ۵۰ هزار تومان افزایش پیدا 

کند و پتانسیل رشد بازار آنجاست.

احمد اشتیاقی
تحلیلگر بازار سرمایه 

مجلس دوازدهم و رشد اقتصادی مناطق آزاد

 در حالی مجلس دوازدهم باحضور بزرگان حکومت وحاکمیت شــروع بکار 
نمود که هنوز فضای اندوه فوت شــهادت گونه ریس دولت  مرحوم آیت الله 
ریسی وهیات همراه  بر کشور سایه افکنده است  ؛ مجلسی که به بیان صریح  
یکی ازنمایندگان مطرح تهران و نامزدان احتمالی ریاســت مجلس؛ قبل از 
شروع فعالیت به جهت بیان اختلاف نظر های جدی جریان راست اقتدراگرا 
در خصوص تصاحب قدرت وکرســی ریاســت ؛ دوکارت زرد را  از مهمترین 
بخش حاکمیت دریافت نموده  ؛ یقینا تضارب آرا ماهوی مجلس در تصویب 
قوانین  و شکل گیری آرایش سیاسی در سپهر تصمیمات داخلی و تعاملات 
بیــن المللــی  وهمزمانی با برگزاری انتخابات زود هنگام ریاســت جمهوری  
دولت چهاردهم متغییرهای تازه ی را برای حاکمیت وملت به ارمغان خواهد 

آورد. 
از طرفی تجارب مجالس گذشــته به صورت آشــکار نشــان داده ؛ درطول 
ادوارمجلس  از زمان شــروع به فعالیت رســمی سازمان منطقه آزاد اروند در 
اوایل مجلس هفتم تاکنون سیاست گذاریها وراهبردهای سازمان بی تاثیر از 
نگاه نمایندگان مجلس نبوده ودر این مدت دیدگاهها ونظرات کارشناســی 
نمایندگان متغییری اساســی در فعالیتهای اجرایی ســازمان اروند به شماره 
می آمد؛ قطعا حضور و پیروزی نمایندگان باتجربه و کاربلد وآگاه به شــرایط 
منطقه و مشــرف به قوانین چگونگی اداره مناطق آزاد و ســکانداری مجمع 
نمایندگان استان تو سط مصطفی مطورزاده نماینده ادوار  و کنونی مجلس 
از حوزه انتخابیه خرمشــهر و تاکید برعنصر تعامل با سیاســت گذاران ارشد 
وزارت اقتصاد؛ دبیرخانه شورایعالی مناطق آزاد؛ و مدیران باتجربه اروند می 
تواند نقش به ســزایی در انتفاع مردم آبادان وخرمشــهر و به تبع آن اســتان 

خوزستان ازمزایای اروند داشته باشد . 
شــکل گیری هویت جدید اجتماعی دربســتر زمان برای مردم آگاه و فهیم 
آبادان وخرمشهر تحت نام و لوای اروند نشینان و همچنین تعلق خاطر جدی 
مردم نســبت به سیاســت گذاریها وراهبردهای اروند و بعضا اعلام انتقادهای 
دلسوزانه به حوزه فعالیتهای اجرایی ؛  نشان از حضور یک سرمایه اجتماعی 
جدی دارد که برآیند چنین انتقادهای نشان از علاقه  جوامع محلی با سو گیری 

مشارکت درامر توسعه  و تسریع برنامه های منطقه آزاد اروند است.
به زعم نگارنده علیرغم انتقادهای جدی به حوزه اقتصادی کلان دولت سیزدهم  
باتوجه به بودجه سال جاری کشور و اثرگذاری  نامطلوب آن بر فرایند توسعه 
مناطق آزاد،دریک نگاه منصفانه و واقع بینانه  در اروند حضور بلقوه عناصری 
همچون  نمایندگان باتجربه ؛ مدیران وکارشناسانی جوانی در تراز بیانیه گام 
دوم انقــلاب مقــام معظم رهبری و بخش خصوصی فعال؛ ومردم مطالبه گر؛  
زمینه های مناسب در حوزه سرمایه گذاری با تاکید بر انتفاع مردم از قوانین 
جاری وآیین نامه های اجرایی سازمان منطقه آزاد اروند؛  در سالی که تو سط 
رهبری  به نام رشــد رونق تولید ومشــارکت مردم نامگذاری شده است ؛ می 

توان شاهد بهبود شرایط منطقه وانتفاع اروند نشینان  بود.
امید است هم نمایندگان مردم و هم مدیران اروند بادرک شرایط اقتصادی 
پیش رو با تعاملی سازنده وپرهیز از هرگونه تقابلی همچون ادوار گذشته که 
هزینه پرداز آن مردم خواهند بود؛ زمینه ها وبســترهای لازم را برای اجرای 
برنامه های مجلس جدید ودولت با تاکید بر مشارکت بخش خصوصی فعال 
منطقه  وجذب ســرمایه گذاران داخلی وخارجی ؛ تســهیل فرایند و تضمین 
امنیت سرمایه گذاری و رضایت مندی نسبی مردم در دستور کار خود داشته 

باشند .
یقینا تجارب ســالیان گذشــته می تواند سرمایه بی بدیلی باشد جهت ادامه 
یک مسیر عقلانی ؛ منطقی  مبتنی برقانون مداری وشفافیت که سطح ارائه 
خدمات حاکمیت درســطح اســتان را برای ســرمایه گذاران ومردم  متمایز 

ومتفاوت جلوه نماید.

رئیس کمیسیون کشاورزی اتاق بازرگانی 
ایران مطرح کرد:

خطر به فراموشی سپرده شدن 
زعفران ایران در بازارهای جهانی

ایلنا: رئیس کمیســیون کشاورزی اتاق بازرگانی ایران 
درباره خطر به فراموشــی ســپردن زعفــران ایرانی در 
بازارهای جهانی گفت: این خطر سالیان متمادی است 
که وجود داشته و دارد، طبیعی است که چنانچه راه حلی 
منطقی برای حل این مشکل نداشته باشیم احتمالاً در 

ابتدا بازارها و حتی تولید را واگذار کنیم.
محمدعلی رضایی درباره وضعیت تولید زعفران در کشور 
اظهار کرد: جمهوری اســلامی ایران با دارا بودن ۱۲۳ 
هزار هکتار سطح زیر کشت در سال ۱۴۰۲ و توان تولید 
بیش از ۴۵۰ تا ۴۷۰ تن زعفران در ســال بزرگترین و 
مهمترین تولیدکننده زعفران در جهان اســت. استان 
خراسان رضوی با سطح زیر کشت ۹۲ هزار هکتار مزارع 
تولید زعفران رتبه اول و پس از آن خراســان جنوبی با 
سطح زیر کشت ۱۷ هزار هکتار در رتبه دوم تولید قرار 

دارند.
وی افزود: در حال حاضر بیش از ۲۷ استان کشور زعفران 
کشــت می شــود بدون تردید به دلیل اقتصادی بودن 
کشــت این محصول ارزشــمند افزاش سالیانه آن را در 
ســال جاری نیز شــاهد خواهیم بود در همین رابطه 
می توان به سطح زیر کشت ۱۱۱ هزار هکتاری در سال 
۱۳۹۷ و افزایش آن به ۱۲۳ هزار هکتار در سال ۱۴۰۲ 

اشاره کرد.
فروش زعفران ۱۲ تا ۱۵ درصد کاهش یافته است ��

رئیس کمیسیون کشاورزی اتاق بازرگانی ایران در ادامه 
درباره میزان تقاضا و فروش محصول زعفران گفت: میزان 
تقاضا و فروش در مرحله اول ارتباط مستقیم با قیمت 
زعفران دارد. براساس قانون عرضه و تقاضا هر قدر قیمت 
افزایش پیدا کند میزان تقاضا بیشتر می شود و بالعکس. 
با توجه به افزایش قیمت زعفران در طی دو سال اخیر 
و همچنین سطح درآمد خانوارها میزان تقاضا و فروش 
داخلی زعفران به ۱۲ تا ۱۵ درصد از کل تولید کاهش 
یافته است. البته این ارقام تخمینی بوده و از میزان دقیق 
ارز میزان فروش داخلی اطلاعی در دســت نیســت اما 

کاهش مصرف داخلی کاملًا مشخص است.
وی دربــاره صادرات این محصول نیز بیان داشــت: در 
رابطه با فروش خارجی عوامل متعددی دخیل است که 
قیمت نیز یکی از آنهاست اما خوشبختانه میزان صادرات 
۱۴۰۱ بالغ بر ۲۱۷ تن، در سال ۱۴۰۲ حدود ۲۲۱ تن 

بوده است که موضوع کاهش چشمگیر تولید در این دو 
سال نیز در کاهش صادرات تأثیر زیادی داشته است.

زعفران استراتژیک است ��
رضایــی درباره چالش هــای تولید و صادرات محصول 
زعفران در کشور توضیح داد: مشکلات زعفران را به دو 
دســته کلی می توان تقســیم کرد یکی مشکلات تولید 
کشاورزی و دیگری مشکلات صادرات است، در زمینه 
مشــکلات تولید کشــاورزی در ابتدا باید اعلام کنم که 
براســاس مطالعات میدانی شــورای ملی زعفران ایران 
بیش از ۸۰ درصد کشاورزان زعفرانکار دارای سطح زیر 
کشت کمتر از یک هکتار هستند. ثانیاً زعفران یک کشت 
خانوادگی اســت، در زمان برداشت محصول کلیه افراد 
خانواده در جمع کردن گل و جداسازی کلاله مشارکت 
دارند و حتماً بیش از ۷۰۰ تا ۷۵۰ هزار نفر از کشاورزان 
و خانواده هایشان گذران معیشت خود را از همین کشت 
تأمین می کنند بنابراین زعفران به نوعی یک محصول 

استراتژیک محسوب می شود.
وی بی برنامگی در کشــت زعفران در کلیه اســتان های 
کشور، عدم وجود آمار دقیق و مبتنی بر واقعیات از میزان 
ســطح زیر کشــت و تولید زعفران را از جمله مشکلات 
تولید و فروش زعفران در کشــور برشمرد و گفت: البته 
در شــورای ملی زعفران ایران پیشــنهاد اجرای طرح 
شناســنامه دار کردن زعفران را چند ســال متوالی به 

مسئولین دستگاه اجرایی زیربط ارائه کرده ایم.
ضایعات به ۳۰ درصد افزایش یافت ��

رئیس کمیسیون کشــاورزی اتاق بازرگانی ایران عدم 
وجود ماشــین آلات و تجهیزات کاشت، برداشت گل و 
جداسازی کلاله را از دیگر چالش های این حوزه دانست 
و افزود: هنوز این عملیات مانند ده ها سال و شاید صدها 
سال به صورت سنتی و دستی انجام می گیرد که باعث 
افزایــش ضایعــات بیش از ۳۰ درصــدی آن و افزایش 

چشمگیر قیمت تمام شده محصول می شود.
وی بــا بیــان اینکه عدم تعیین تکلیف پیاز زعفران 
مازاد کشاورزان با توجه به اینکه در طی مدت کشت 
پیــاز تکثیــر می شــود، تصریح کرد: عــدم وجود 
دســتگاه های جداســازی، ضدعفونی پیاز زعفران 
جهــت افزایش میزان تولید، عــدم وجود آموزش 
کشــاورزان جهت افزایش میزان برداشت در هکتار 
از متوسط ۳ کیلوگرم فعلی به ۷ تا ۸ کیلودر هکتار، 
عــدم اختصاص وام کوتاه مدت در زمان برداشــت 
محصــول به کشــاورزان به منظــور جلوگیری از 
پیش فروش ارزان زعفران در زمان برداشت از دیگر 

مشکلات است.

کشــاورز نمی داند زعفران تولیدی با چه قیمتی به  ��
فروش خواهد رسید

حسینی به شخصی نبودن قیمت پایه حمایتی زعفران 
در زمان برداشــت و همچنین نبود قانونی برای انجام 
خرید تضمین زعفران کشــاورزان اشــاره کرد و افزود: 
کشاورز نمی داند زعفران تولیدی با چه قیمتی به فروش 
خواهد رسید. همچنین نداشتن برنامه و مطالعه ای روی 
گل های زعفران پس از جداسازی کلاله باعث می شود 

که عمدتاً معدوم شوند.
وی در ادامــه بــا بیان اینکــه بیش از ۸۵ درصد زعفران 
تولیدی کشــور جنبه صادراتــی دارد بنابراین نقش و 
اهمیت صادرات آن کمتر از تولید نیســت، گفت: عدم 
وجود یک برند جمعی قدرتمند ثبت شده در بازارهای 
جهانی به منظور معرفی اصالت و کیفیت زعفران ایران 

از جمله این مشکلات است.
قیمت های خرید با مواد اولیه اختلاف فاحش دارد ��

رئیس کمیســیون کشــاورزی اتــاق بازرگانی ایران 
همچنین بیان داشــت: وجود قیمت پایه صادراتی که 
براساس آن صادرکننده ملزم به بازگشت و ارائه ارز است 
و اختــلاف فاحش آن با قیمت هــای خرید مواد اولیه، 
ظروف بسته بندی، بیمه داخلی بر اساس قیمت ارز بازار 
در حالی که نرخ ارز مورد محاسبه این اقلام در محاسبه 
قیمت پایه نرخ ارز تأیید شــده بانک مرکزی اســت، از 

دیگر مشکلات صادرات زعفران است.
وی حضور قاچاق چیان و کارت های یکبار مصرف یا به 
تعبیری اجاره ای که قادرند زعفران را با نرخ ارز بازار در 
کشورهای هدف عرضه و عملًا صادرکننده واقعی را در 
محدودیت قرار دهد را نیز از دیگر چالش ها برشــمرد و 
گفت: عدم وجود برنامه حمایتی از صادرات زعفران در 
بســته بندی های کمتر از ۱۰ گرم که مستقیماً در سبد 
کالایــی مصرف کننده نهایی قرار گیرد، همچنین عدم 
وجود تبلیغات روی زعفران ایران در کشــورهای هدف 
صــادرات به خصــوص در زمینه کیفیت زعفران ایران، 
عدم تأمین مالی صادرکنندگان با نرخ های یارانه ای به 

شرط تعهد صادرات از جمله مشکلات است.
هند زعفران ایرانی را از کشورهای دیگر می خرد ��

حسینی گفت: عدم وجود تعرفه ترجیحی با هند باعث 
شده این کشور که سالیانه بیش از ۵۰ تن زعفران مصرف 
دارد نیاز آن با اســتفاده از زعفران ایران توســط دیگر 
کشورهای منطقه انجام می گیرد.وی همچنین بیان کرد: 
وجود نوسانات فراوان در قیمت زعفران در داخل کشور 
امــکان ارائه یک قیمــت ثبات برای حتی یک هفته به 

خریدار را از صادرکننده سلب می کند.
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رونمایی چین از هتل متحرک  رونمایی از اولین ماهواره چوبی جهان  موفقیت واکسن آزمایشی »اچ. آی. وی« 

خبرآنلاین: خودروساز چینی Voyah به تازگی از جدیدترین 
نســخه شخصی سازی شــده Dreamer MPV خــود 
رونمایی کرد. این خودرو با توجه به امکانات و مشخصاتی که 
دارد، می تواند با خودروهای سرشناس کلاس MPV رقابت 
کند.خودروی جدید Voyah از طرح چهار صندلی به پیروی 
 Pioneer D۹ پیشرفته مانند دنزا MPV از دیگر مدل های
Edition و زیکر Glory Edition ۰۰۹ استفاده می کند. 

در حال حاضر، مدل Voyah Dreamer Private Customized ۲۰۲۲ از ۸۸۳۰۰ 
 Voyah ،دلار، معادل ۵ میلیارد و ۳۰۰ میلیون تومان شــروع می شــود.از نظر ظاهری
 Voyah ۲۰۲۴ بــر اســاس مــدل Dreamer Private Customized Edition
Dreamer ساخته  شده که دارای بدنه دو رنگ و جلوپنجره بزرگ آبشاری شکل است.

ایســنا: دانشــگاه کیوتو و جنگلداری ســومیتومو روز 
سه شنبه از تکمیل اولین ماهواره مصنوعی چوبی جهان 
 )LignoSat(به نام لینگوســت خبر دادند.لینگوست
در مــاه ســپتامبر از مرکز فضایــی کندی در فلوریدا به 

ایستگاه فضایی بین المللی پرتاب می شود.
به نقل از ژاپن تایمز، این ماهواره که توســعه آن در ماه 
آوریل ســال ۲۰۲۰، آغاز شــد از چوب ماگنولیا ساخته 

شده است. استحکام و کارایی درخت ماگنولیا پس از انجام آزمایش های قرار گرفتن 
در معرض محیط فضا انتخاب شد. برای این آزمایش چوب درخت گیلاس، درخت 
توس و ماگنولیا روی یک تراشه قرار داده شد و به فضا رفت. این چوب توسط شرکت 

جنگلداری سومیتومو )Sumitomo Forestry( تهیه شده است.

ایرنا: آزمایش های بالینی اولیه انجام شده با یک واکسن 
جدید فرمول بندی شــده جدید »اچ آی وی« حاکی از 
توانایی آن در تولید پادتن های کمیاب در بدن داوطلبان 
بوده اســت.از پایگاه اطلاع رســانی ساینس الرت، برای 
اینکه یک واکســن موثر باشــد باید پادتن را در افراد 
مصون شده )واکسن دریافت کرده( بالا ببرد؛ پادتن هایی 

که بتوانند مهاجمان بعدی را خنثی کنند. واکسن همچنین باید ایمن باشد به این 
معنی که برای اکثریت بزرگی از افرادی که واکســن می زنند واکنش یا اثر جانبی 
مهم نداشته باشد.یک واکسن طراحی شده جدید برای بیماری »اچ آی وی« )ایدز( 
در مراحل اولیه آزمایش های بالینی با همین چالش های آشــنا روبرو اســت طوری 

که در یک جنبه موفقیت داشته اما در جنبه دیگر خیر.
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